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Vážení spoluobčané,  
milí přátelé,

konečně přišlo léto! Přeji nám všem, aby bylo krás-
né, teplé, ale ne zas moc horké, prostě tak akorát. 
Čekají nás dovolené. Ať už se vypravíte za adrenali-
nem, či za klidem, pojedete k moři, do hor, za exoti-
kou či za poznáním naší země, přeji vám samé pří-
jemné zážitky a hlavně načerpání nových sil.
Dva měsíce prázdnin před sebou mají děti i  peda-
gogové, včetně těch z našeho víceletého gymnázia 
Chodovická, které v červnu oslavilo třicáté narozeni-
ny. Oslava se vydařila – teď už se ale všichni studenti 
i pedagogové nejen z této školy jistě těší na zaslou-
žené volno. Děti se rozprchnou na tábory, na dovo-
lené s rodiči, na chaty k prarodičům. Přeji jim spoustu 
zážitků a třeba i navázání nových kamarádství.
Na prahu léta mi dovolte malou rekapitulaci, co se 
v  Horních Počernicích v  první polovině roku stalo, 
co se nám povedlo a z čeho mám radost. Už jsem 
se zmínil o vydařené oslavě narozenin našeho gym-
názia. Velmi mě také potěšilo, že se konečně rozjela 
stavba sportovní haly v Jívanské ulici. Věřím, že vše 
půjde podle plánu a  hala už v  příštím roce přivítá 
první sportovce.
Dalších projektů, na nichž pracujeme a snažíme se 
je posunout, je celá řada. Všechny nás pálí chybějí-
cí most přes dálnici v Božanovské ulici. Zde se daly 
věci konečně do pohybu, práce byly zahájeny a vše 
nasvědčuje tomu, že se již na přelomu roku, maxi-
málně v  lednu, dočkáme zprovoznění této důležité 
stavby.
A  ještě jedna věc týkající se dopravy. Jsem rád, že 
jsme po  loňských volbách stáhli – z  pohledu Hor-
ních Počernic – nesmyslnou žalobu na stavbu úseku 
Pražského okruhu od Běchovic po dálnici D1 a při-
spěli tak k  odblokování stavby. V  červnu ministr 
dopravy Martin Kupka oznámil, že přípravné práce 
pokročily a příští rok by se mohlo začít stavět. V roce 
2027 by tak mohlo být hotovo. Samozřejmě nejsme 
Spořilov, nás se tato stavba dotkne okrajově, nicmé-
ně zrychlení tranzitní dopravy uleví i Horním Počer-
nicím.
Radost mám také z  otevření bytového domu pro 
občany v bytové nouzi v Náchodské ulici. Zajímavá 
je i vize komplexní revitalizace celé kaskády rybní-
ků na jihu Horních Počernic a zmeandrování poto-
ka, který je propojuje. Je toho zkrátka hodně, co se 
kolem nás děje, a věřte, že na radnici vykonáváme 
vše pro to, abychom zlepšili a zkvalitnili život všech 
obyvatel Horních Počernic. 
Na prahu léta bych vám ale především rád popřál, ať 
si nejkrásnější měsíce v roce užijete naplno. A dou-
fám, že po prázdninách pro vás budu mít další po-
zitivní zprávy. Spolu s  kolegy a  kolegyněmi pro to 
děláme maximum.

Petr Měšťan n
starosta

S L OVO
S TA R O S T Y

Byty Božanovská
Výstavba u  ulice V  Lukách. Je 
zpracována studie.

Bytová výstavba v lokalitě Harcov-
ská
Probíhá zadání studie pro celé toto 
území včetně dopravní obslužnosti

Nájemní byty Beranka
Novostavba bytového domu má tři 
nadzemní obytná podlaží a  jedno 
podzemní pro parkování. Dispozič-
ní řešení komunikačního prostoru 
umožní i případné umístění výtahu.
Navrhovaná stavba objemově na-
vazuje na protilehlé řadové domy. 
Dle platného územního plánu sí-
delního útvaru hl. m. Prahy se 
převážná část pozemku nachází 
ve  funkční ploše OB-B a částečně 
zasahuje do ploch OB. Kód B míry 
využití území umožní zastavět 
daný pozemek pro podlažnost 3+ 
(KZP = 0,1) cca 514 m2. Tuto plo-
chu je možné zvětšit připočtením 
i části veřejné komunikace. Hrubá 
podlažní plocha KPP=0,3 vychází 
na cca 1 542 m2. Koeficient zasta-

vění pozemku je naplněn, zůstává 
však rezerva 450 m2 v  hrubých 
podlažních plochách, která umožní 
budoucí výstavbu (v případě plat-
nosti Metropolitního plánu).
Jedná se o  výstavbu celkem pat-
nácti obecních bytů o  velikosti 
1+KK, 2+KK a 3+KK.
V  současné době se zpracovává 
dokumentace pro sloučené územ-
ní a  stavební řízení. Předpoklad 
výstavby je rok 2024. Na tuto vý-
stavbu budeme žádat financování 
z  dotačního titulu, který vyhlásilo 
Ministerstvo pro místní rozvoj.

Hana Markulinec Moravcová n
místostarostka

Plánované  
výstavby  
obecních bytů
Radnice vnímá potřeby občanů v oblasti výstavby bytů. Proto jsme se 
rozhodli aktivně naplňovat, případně zadávat studie a projekty vý-
stavby obecních bytů. Dovoluji si představit vám naše plány.



V novém domě pro občany v bytové nou-
zi v Horních Počernicích se nachází sedm 
bytů se sklepními kójemi, balkonem a par-
kovacím stáním. Každá bytová jednotka je 
tvořena zádveřím, koupelnou s WC a obyt-
nou místností s  kuchyňským koutem. 
Jeden z  bytů je přizpůsoben pro fyzicky 
handicapovaného nájemníka. Jedná se 
o  tzv. startovací a sociální byty s velikostí 

obytného prostoru do 30 m2, které by měly 
sloužit přechodně po dobu nejdéle tří let, 
než si jejich nájemníci najdou vlastní byd-
lení. Vzhledem k velikosti bytu je výhodou, 
že poplatky za  energie by se neměly vy-
šplhat na více než pět tisíc korun. Na mís-
tě novostavby se v  minulosti nacházela 
benzinka a rodinný dům nazývaný Kuprův 
dům, kde sídlili i hasiči. Městská část při-
šla s  nápadem na  odkoupení chátrajícího 

domu v  roce 2016, o  rok později radnice 
objekt v Náchodské ulici odkoupila od sou-
kromých majitelů a následující rok jej ne-
chala podle plánů zdemolovat. V roce 2021 
se pak na jeho místě začala budovat nová 
stavba podle návrhu architektky Kristiny 
Karhanové. Stavební práce byly dokonče-
né letos v únoru a nyní probíhá kolaudač-
ní řízení. Jakmile bude kolaudace hotová, 

budou se moci do svého nového domova 
nastěhovat nájemníci. Cena za  stavební 
práce činila na  24  007  799 korun s  DPH, 
cena nezapočítává nákup pozemku. Měst-
ská část Praha 20 dala ze svých prostředků 
11 653 799 korun, na výstavbu přispělo také 
hlavní město Praha ze svého Fondu rozvo-
je dostupného bydlení částkou téměř 14,4 
milionu korun.
Ráda bych poděkovala všem, kteří se 

na výstavbě bytového domu podíleli. Po-
dařilo se nám s finanční pomocí hlavního 
města postavit 7 bytů, které budou slou-
žit jak mladým, tak seniorům či sociálně 
slabším. Věřím, že tento dům bude slou-
žit svému účelu a ve výstavbě obecních 
bytů budeme i nadále pokračovat.

Hana Markulinec Moravcová n
místostarostka
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V Horních Počernicích 
vznikl nový dům se 
sociálními byty
Městská část Praha 20 v Náchodské ulici postavila bytový dům se sedmi byty pro 
občany v nouzi. Novostavba stojí na místě bývalého Kuprova domu. Startovací 
byty budou sloužit mladým rodinám, seniorům či sociálně slabším. Na výstavbu 
přispělo hlavní město z Fondu rozvoje dostupného bydlení. 
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Tento stav pozorují správci zeleně v Hor-
ních Počernicích již několikátým rokem, 
ale v  letošním roce je stav okrasných 
třešní opravdu vážný. Proto byla podána 
žádost o provedení posudku na přítom-
nost chorob a  škůdců na  Ústřední kon-
trolní a  zkušební ústav zemědělský se 
sídlem v  Brně (ÚKZÚZ), který je zřízen 
Ministerstvem zemědělství ČR jako spe-
cializovaný orgán státní správy. Posudek 
provedl Ing.  Jan Uhlík, pracovník Oddě-
lení terénní inspekce, Sekce osiv, sadby 
a zdraví rostlin. 
Při šetření na  místě odebral Ing.  Uhlík 
začátkem května několik vzorků větvi-
ček s  převážně zaschlými květy a  listy, 
na  některých místech se zbytky čers-
tvého obrostu zelených listů, a to po celé 
délce aleje. Na  základě rozboru těchto 
vzorků bylo Diagnostickou laboratoří 
ÚKZÚZ v Olomouci potvrzeno podezření 
na  napadení větví Prunus hillieri „Spire“ 
patogenem Monilinia laxa způsobujícím 
moniliovou spálu peckovin. Přítomnost 
jiných houbových patogenů byla rozbo-
rem vzorků v laboratoři vyloučena.
O  nemoci Ing.  Uhlík v  posudku uvádí: 
„V případě Monilinia laxa se jedná o hou-
bovou chorobu, která obvykle u meruněk, 
višní a  v  menší míře i  u  třešní, napadá 

květy, listy a  větvičky. Většinou jsou však 
napadány plody, kdy slupka i dužnina plo-
dů všech druhů peckovin (meruňky, bro-
skve, slívy, třešně, višně) měkne a hnědne. 
Na hnědých pletivech 
se vytvářejí špinavě 
bílé polštářky, které 
jsou tvořeny fruktifi-
kačními orgány hou-
by. Napadené plody 
většinou opadávají, 
ale často zůstávají 
mumifikované viset 
na  stromech. Květ-
ní infekce, kdy květ 
je zdrojem infekce, 
snižuje počet květů 
a  zvyšuje riziko na-
padení plodů. Květy 
hnědnou, zavadají 
a  odumírají. Někdy 
bývají obaleny béžo-
vě šedou plísní. Přímá 
infekce letorostů je 
možná při poranění. 
Letorosty jsou obvyk-
le napadány, jestliže 
napadené květy ne-
opadnou, houba jimi 
prorůstá přes květní 

Proč alej v Běchorské 
usychá?
Stromořadí okrasných třešní v Běchorské ulici čítá 78 kusů dospělých stromů Pru-
nus hillieri „Spire“, doplněných mladšími dosazenými stromy rodu Prunus jiného 
druhu a původu. V době jejich kvetení je chodí obdivovat mnoho obyvatel, je to 
místní vyhlášená rarita. Letos na  jaře si i někteří z vás všimli, že stromy nejsou 
v kondici, mají světlé květy a zasychají jak květy, tak listy. 

stopky do větévek. Větve vadnou a odumí-
rají.
Choroba přezimuje v napadených plodech, 
ve větvích, větévkách i na listí. Významnou 
roli při šíření patogenu hraje vlhkost.“
Tento rostlinolékařský posudek Ing. Uh-
líka nenahrazuje odborný dendrologic-
ký posudek celkového zdravotního sta-
vu, včetně pevnosti kmenů. Doporučuje 
však vzhledem k výskytu choroby již více 
let zvážení varianty výměny stromů 
za  odolnější druh okrasný listem, který 
nepotřebuje chemickou ochranu. Stromy 
jsou vzhledem k působení choroby zde-
cimované a regenerují z posledních sil. 
Vzhledem ke  stáří stromů by bylo asi 
obtížné provádět radikální zmlazení. 

Zmlazení, pokud by bylo vůbec úspěšné, 
by se neobešlo bez silných chemických 
zásahů, což by mohlo na  takto veřejně 
přístupném místě a  v  takovém rozsahu 
představovat problém.
Městská část již zadala vypracování 
odborného dendrologického posudku 
na  arboristické zhodnocení celkového 
stavu aleje Prunus hillieri „Spire“ z  hle-
diska provozní bezpečnosti, vitality, 
zdravotního stavu, perspektivy i návrhu 
opatření do budoucna. O jeho výsledcích 
a doporučeních vás budeme informovat.

Alexandra Janáčková n
radní pro životní prostředí  

a veřejnou zeleň



Sekání zelených ploch je zajištěno dvě-
ma způsoby. O část lokalit se stará Od-
bor místního hospodářství ÚMČ Praha 
20, který zde sekání zajišťuje vlastními 
pracovníky a  technikou (seznam těchto 
lokalit je uveden za článkem). Pro sekání 
zbývající částí svěřených ploch ( jde pře-
devším o zelené plochy v areálech sídlišť, 
o travnaté pásy v ulicích a o některé dal-
ší plochy) vybírá každý rok městská část 
firmu ve  výběrovém řízení. Pro letošní 
rok byla poprvé vybrána společnost AVE 
Pražské komunální služby, a. s. Se spo-
lečností byla uzavřena smlouva, jejíž pří-
lohou je Metodické doporučení k  sekání 
trávy v hl. m. Praze. Tuto metodiku vypra-
coval Odbor ochrany prostředí Magistrá-
tu hl. m. Prahy. Vychází z dlouhodobých 
zkušeností při údržbě veřejné zeleně 
a  je zveřejněna na  webu www.praha.eu.  
Metodika stanoví jasné postupy, kdy 
a na jakou výšku travní porost sekat, a to 
v závislosti na vývoji počasí. 
Dodavatelská firma zahájila první seč  
12. dubna a  druhou 16. května. Kvalita 
odvedené práce byla na některých mís-
tech nedostatečná a  nedostatečný byl 
také počet pracovníků, takže některé 
plochy nebyly dokončeny včas. Po  jed-

nání se zástupci AVE Pražské komunál-
ní služby, a. s., nám společnost přislíbila 
urychlenou nápravu v  kvalitě odváděné 
práce i posílení týmu sekáčů.
Do budoucna plánujeme v oblasti údržby 
travních ploch určité změny. Ne všech-
ny je účelné sekat na „anglický trávník“. 
Uvědomujeme si, že je v  našem zájmu 
podporovat rozmanitost druhů rost-
lin a  živočichů, z  nichž především včely 
a motýli jsou v ohrožení. Ještě před ně-
jakými dvaceti lety by nikoho zřejmě ne-
napadlo se v kontextu údržby veřejné ze-
leně přítomností hmyzu vůbec zabývat. 
Byla ho i ve městě všude spousta. Nyní je 
ohrožena zhruba polovina druhů hmyzu, 
i počet jedinců v krajině jde rapidně dolů, 
takže mizí i  potrava pro ptáky. Neustá-
lé sečení travnatých ploch k  tomu jed-
noznačně přispívá. „Anglické trávníky“ 
proto nejsou ve městech vhodné všude, 
hmyzu by měly zůstat květnaté pásy 
a  louky, kde bude moci přežít. Z  těchto 
důvodů plánujeme postupy pro sekání 
trávy v Horních Počernicích přehodnotit, 
na  vhodných místech zakládat května-
té louky a  v  některých lokalitách sekat 
méně často než dnes (lokalit na sídlištích 
ani travnatých pásů se plánované změ-

ny nedotknou). Již dnes takové postupy 
zkoušíme například v  háječku za  soko-
lovnou v Domkovské ulici nebo v háječku 
v ulici Prachovská.

Plochy, které seče Odbor místního hos-
podářství: areál MH a okolí, Božanovská, 
Canaba – u  kontejnerů, cestička Češov-
ská, Canaba, cestička pod Canabou, Cir-
kusová, Cuřinka, dětské hřiště Lhotská, 
dětské hřiště – sídliště III, KS Domeček, 
Dům s  pečovatelskou službou, háječek 
Jeřická (za  zastávkou), háječek za  so-
kolovnou, Hartenberská, Houslový klíč, 
Chvalka nad čističkou, Chvalská tvrz, 
Klánovice – louka, konečná U Úlů + dět-
ské hřiště, konečná Ve  Žlíbku, koupališ-
tě Eliška, Libáňská, louka + pumptrack, 
louka Ratibořická, louka Tlustého, Nol-
čův park, odpočívadla za  IVECO, Ohniš-
ťanská k  tunýlku, Ohnišťanská u  hřiště, 
park U Úlů, park Lipí u věžáků + dětské 
hřiště, park Ratibořická, park Šedivého, 
park u divadla + dětské hřiště, park u ná-
draží, park u památníku + dětské hřiště, 
plechové hřiště Ratibořická, plocha před 
tělocvičnou, háječek Prachovská, MŠ 
Chodovická, přejezd D11 – Beranka, sad 
u  zatáčky k  CČM, pásy ve  Slatiňanské, 
Stráně, Třebešovská, u  hřbitova Chva-
ly, U  Županských, Řešetovská – prostor 
u kostela, ZUŠ + DDM, ZŠ Stoliňská, V Lu-
kách okolo hřiště, škola Bártlova, ulice 
Václava Špačka, Vrchovinská, zahrada 
úřadu.
 

Alexandra Janáčková n
radní pro životní prostředí  

a veřejnou zeleň

Sekání trávy  
v Horních Počernicích
Ne nadarmo se o Horních Počernicích říká, že jsou jednou z nejzelenějších měst-
ských částí v Praze. Zelených ploch, které má naše městská část ve své správě, je  
cca 66 hektarů. 
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Aktuální informace o jednáních s ŘSD
Rád bych vás, obyvatele naší městské 
části, seznámil s  průběhem aktuálních 
jednání s  ŘSD, kterých se účastníme 
s panem starostou. Jednáme o kompen-
začních opatřeních, která vyžadujeme 
v  rámci již letitého provozu části SOKP 
na našem území. Bohužel za celou dobu 
fungování této části okruhu se nepodaři-
lo dojednat protihluková opatření, která 
by chránila občany před hlukem dopravy 
z okruhu. A to je již nějakých 40 let. Jed-
nou z  posledních záminek, která bránila 
dalšímu vyjednávání s  ŘSD, bylo podání 
žaloby na  úsek 511, z  Běchovic na  D11. 
Nás se ale dotýká především úsek 510 
a  zde nám chybí podstatná část ochra-
ny před hlukem. Po  stažení žaloby se 
podařilo zahájit konstruktivní jednání 
s vedením ŘSD a Ministerstvem dopravy. 
Tento vstřícný krok je vnímán pozitivně 

a  otevřel cestu k  normálním vztahům 
a jednáním, na nichž se strany snaží na-
lézt společné východisko. Mezi kompen-
začními opatřeními, která požadujeme, 
je vybudování protihlukových stěn v  co 
nejlepší kvalitě. Při posledním jednání 
došlo také na  otázku zvýšení hlukových 
limitů Ministerstvem zdravotnictví. Pad-
lo ubezpečení, že to na  výstavbu pro-
tihlukových stěn nebude mít vliv. Dalším 
opatřením je zaklopení části D1 na našem 
území ve  Svépravicích v  zářezu dálnice. 
Co je pro naši městskou část také velmi 
zatěžující, je pouze jeden sjezd a nájezd 
do rozsáhlého parku P3. Snahou je nalézt 
z několika předložených variant takovou, 
která bude uskutečnitelná. Taktéž jed-
náme o  propojení z  kruhového objezdu 
u  IKEA na  Robotnici. Všechny naše po-
žadavky jsou vnímány a  ŘSD se jimi se-

riózně zabývá. Požadavků je celkem dost 
a  jsou z  naší strany oprávněné, jen se 
nám jich za  ta léta nahromadilo značné 
množství. Nechci nyní kohokoliv obviňo-
vat z nečinnosti, to nemá smysl. Ale vždy 
je lepší se snažit dohodnout, než se nikam 
nepohnout. Také nebudu tvrdit, že se nám 
hned vše podaří vyjednat. Pochopitelně 
narážíme na překážky jako jsou technické 
parametry, schvalovací procesy soused-
ních obcí a  jiných městských částí, které 
se k procesu vyjadřují, a nakonec peníze, 
z  kterých se bude vše hradit. Naší prio-
ritou je obhájit naše požadavky kladené 
na  ŘSD a  státní instituce a  zajistit v  co 
možná nejlepších možnostech jejich fak-
tické vybudování.  

Richard Stára n
místostarosta
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Všechno nasvědčuje tomu, že do  bu-
doucna poroste tlak na  uvolňování ve-
řejného prostoru od  nároků, které jej 
„privatizují“, protože poskytují výhodu 
pouze jednotlivcům na  úkor ostatních 
a  mimo jiné je takovým nárokem i  par-
kování soukromých vozidel. Pro mnohé 
možná překvapivě, právě přemíra za-
parkovaných aut v našich ulicích limituje 
mnoho dalších úloh, který by měl tento 
prostor plnit. Prostupnost a  bezpečnost 
pro chodce, děti, seniory či maminku 
s  kočárkem je samozřejmostí.  A  to ne-
zmiňuji problém průjezdu vozidel inte-
grovaného záchranného systému.
Dovolte mi, abych se teď pro ilustra-
ci výše řečeného věnoval konkrétnímu 
příkladu. Již několik let se v Horních Po-
černicích věnujeme zvýšení dopravní 
bezpečnosti v okolí škol. Aktivně podpo-
rujeme, aby děti docházely do školy pěš-
ky či na kole a koloběžce – tento způsob 
přináší všem aktérům mnohé výhody. 
Podmínkou ale je, aby byly přístupové 
trasy pro ně bezpečné, nároky rodičů se 
v  tomto směru neustále zvyšují. Zajisti-
li jsme studii zklidnění dopravy v  okolí 
několika školských zařízení, ZŠ Stoliňská 
se zapojila do  projektu Bezpečné cesty 
do školy, před třemi lety jsme pro Prahu 
realizovali pilotní školní ulice, vypracovali 

jsme návrh na zlepšení situace v okolí FZŠ 
Chodovická zjednosměrněním některých 
ulic. Tyto aktivity vzbudily mimo jiné zá-
jem rodičů u ZŠ a MŠ Spojenců, na jejichž 
opakované žádosti jsme i v této ulici uči-
nili některá opatření ke zvýšení bezpeč-
nosti provozu. Jejich cílem bylo zejména 
okolí školy učinit maximálně přehledným 
a bezpečně prostupným v dostatečné šíři 
i pro rodiče vedoucí dětský kočárek a pro 
jejich míjení se, pro děti jedoucí na  ko-
loběžce, na  kole či skatu. Dobré rozhle-
dové poměry jsou, spolu s  nízkou rych-
lostí projíždějících vozidel, základními 
parametry bezpečnosti na  komunikaci. 
Je to důležité zejména v  místech, která 
slouží k překonání vozovky. A protože je 
ulice Spojenců intenzivně využívaná dět-
mi předškolního a nižšího školního věku, 
k  přecházení dochází prakticky všude, 
je třeba s tím počítat. Obzvláště nebez-
pečné pro docházející děti je to v  mís-
tech, kde auta na chodník najíždějí a zase 
z  něj vyjíždějí, ať už legálně (například 
při vjezdu na  soukromý pozemek nebo 
na malé parkoviště u MŠ) nebo nelegálně 
(např. se jedná také o  najíždění k  bráně 
do areálu ZŠ při vykládání dětí). Malé děti 
nemusí být za autem vidět a ani ony pak 
nevidí na přijíždějící auta. I z tohoto po-
hledu je nepřijatelné, aby auta na chod-

nících zastavovala či parkovala. Samotné 
stání na chodníku je dopravním přestup-
kem a  může stát provinilého řidiče až  
6 tisíc Kč (5 tis. Kč pokuta + správní po-
platek). Chodník je určen pro pohyb a po-
byt chodců (příp. cyklistů, je-li jim vjezd 
na  chodník místní úpravou povolen) 
a bylo tomu tak vždy. Doplnění doprav-
ního značení v dolní části ulice Spojenců 
v létě 2022 pouze sjednotilo formální do-
pravní režim v ulici s jejím reálným vyu-
žíváním tím, že omezilo max. povolenou 
rychlost, čímž se mimo jiné zvýšila bez-
pečnost i pro rezidenty a rovněž se sní-
žila úroveň hluku z projíždějících vozidel; 
omezilo možnost parkování na vymeze-
ná místa (rozumí se na vozovce, parkovat 
na  chodníku či doprovodné zeleni nikdy 
dovoleno nebylo), čímž se situace v ulici 
značně zpřehlednila; pro řidiče zvýrazni-
lo místa, kde je třeba si dát zvláštní pozor 
na chodce, zejména děti. Otázka zní – je 
namístě proti tomu protestovat? Někteří 
rezidenti z ulice Spojenců se přesto pro-
ti těmto opatřením ohradili, především 
proti nové organizaci parkování. Chápu, 
že se změnou zavedeného zvyku cíti-
li v  první chvíli zaskočeni, ale naprosto 
nechápu, že ještě po  půl roce zavedení 
opatření není platné dopravní značení 
respektováno. A  ano, budeme hovořit 
o  možnosti zřízení dalších parkovacích 
míst v ulici, je ale dobré vědět, že pravi-
dlo dopravní indukce funguje neomylně. 
V  tomto případě platí - čím více parko-
vacích míst se v místě vytvoří, tím větší 
intenzita motorové dopravy bude gene-
rována. A to jistě nechtějí ani sami rezi-
denti.

Přeji všem hezké léto. 
Richard Stára n

místostarosta

Dopravní bezpečnost
Chtěl bych se, spolu s vámi, dnes zamyslet nad statkem, který máme společný – to-
tiž veřejným prostorem naší městské části. To je to místo, do kterého denně vstu-
pujeme z vchodových dveří našeho domu či ze zahradní branky, potkáváme se se 
sousedy, obstaráváme své každodenní potřeby a ve výsledku v něm pravděpodobně 
strávíme větší část života. Postarat se o to, aby veřejný prostor efektivně a spra-
vedlivě sloužil všem potenciálním uživatelům a veřejným zájmům, je úkolem veřejné 
správy, tedy i mým.
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Zastupitelstvo MČ Praha 20 schválilo na svém zasedání dne 14. 6. 
2023 uzavření Smlouvy o vzájemné spolupráci při rozvoji území 
mezi naší městskou částí a rodinou Špačkových.
Špačkovi jsou mimo jiné vlastníky pozemků v lokalitě Xaverov, 
získaných v rámci restitucí. Jde o někdejší průmyslový areál Ve-
terinárních a laboratorních závodů (VELAZ) při ulici Božanov-
ská, který má zčásti charakter brownfieldu, a dále o pozemky 
u křižovatky Božanovská s ulicí Ve Žlíbku. Záměrem vlastníků 
je využít areál VELAZ k bytové výstavbě, a to do limitu 88 by-
tových jednotek, který je předmětem dohody s městskou částí. 
Při křižovatce ulic Božanovská a Ve Žlíbku má vzniknout objekt 
či objekty se smíšenou funkcí obytnou a občanské vybavenos-
ti, umožňující rozvoj služeb. Záměr revitalizace areálu VELAZ 
zahrnuje též zprovoznění čistírny odpadních vod, která se na-
chází v  sousedství a  je v  současnosti nefunkční. Podmínkou 
uskutečnění jednoho i druhého záměru jsou změny územního 
plánu, o které vlastníci požádali již v roce 2019 (areál VELAZ), 
respektive 2021.
Smlouva o vzájemné spolupráci stanoví podmínky, za nichž se 
naše městská část zavázala navržené změny územního plánu 
podporovat. Kompenzací za podporu popsaných rozvojových 
záměrů rodiny Špačkových je předně bezúplatný převod řady 
pozemků, které naše městská část potřebuje pro zajištění ve-
řejných služeb nebo sportovně rekreačního vyžití pro obyva-
tele Horních Počernic. 
Po schválení změny územního plánu umožňujícího revitalizaci 
areálu VELAZ budou na městskou část bezúplatně převede-

ny pozemky v hodnotě 26 509 000 Kč. Půjde o rybníky Eliška 
a Barbora ve Svépravicích, z nichž první je využíván jako pří-
rodní koupaliště, druhý je využíván jako rybník chovný. Sou-
částí převodů budou také některé okolní pozemky, umožňující 
námi zamýšlenou revitalizaci koupaliště, pláže a vybudování 
centra pro letní rekreaci. Dále získá městská část rezervní 
kapacitu nové lokální čistírny odpadních vod při Božanovské 
v rozsahu 220 EO (ekvivalentních osob).
Po schválení druhé změny územního plánu obdrží naše měst-
ská část, a to opět bezúplatně, další pozemky v okolí rybníků, 
rozvojovou plochu při stávající kompostárně potřebnou pro 
vybudování nového areálu technických služeb a  dále velký 
prostor při ulici Ve Žlíbku o ploše cca 30 000 m2 pro vybudo-
vání sportovně rekreačního centra. Tyto další pozemky mají 
hodnotu 99 008 000 Kč. 
Celková hodnota pozemků, které naše městská část získá, je 
125 517 000 Kč. 
Smlouva zajišťuje městské části také předkupní právo na po-
zemek o ploše cca 20 000 m2, navazující na zamýšlené spor-
tovně rekreační centrum ve směru ke křižovatce Ve Žlíbku – 
Božanovská.
Nad rámec výše uvedeného se rodina Špačkových zavázala 
umožnit naplnění záměru městské části související s  rozvo-
jem cyklostezek podél ulic Božanovská a Ve Žlíbku a zajistit 
prostupnost do rekreačních území v lokalitě Xaverov cestami 
pro pěší a cyklisty.

Rada MČ Praha 20 n

Revitalizace koupaliště je zase o krok blíž

Letecká mapa ze zdroje Mapy.cz od autora TopGis, s. r. o., je dostupná na adrese https://mapy.cz/letecka?source=ward&id=2946&ds=1&x=14.617
5436&y=50.1007523&z=16 a je licencovaná pod CC-BY-SA 4.0, licenční podmínky jsou dostupné na adrese https://creativecommons.org/licenses/
by-sa/4.0/deed.cs.

MĚSTSKÁ ČÁST ZÍSKALA TÉMĚŘ 9 HEKTARŮ POZEMKŮ, KTERÉ BUDOU SLOUŽIT VEŘEJNOSTI
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Informace z radnice
Finance (rozpočet, dotace, granty, dary)

Rozpočtová opatření
Rada MČ schválila přijetí poskytnuté účelové neinvestiční do-
tace z rozpočtu hl. m. Prahy na posílení mzdových prostředků 
zaměstnanců škol a  školských zařízení včetně podpory pra-
covníků ve stravování v oblasti obecního školství v celkové výši 
5 279,5 tis. Kč a schválila přijetí účelové neinvestiční dotace ze 
státního rozpočtu z MPSV určené na výkon sociální práce pro 
rok 2023 ve výši 1 543,8 tis. Kč. 

Dotace a granty
Rada MČ schválila podání žádosti o dotaci na Bytový dům Ná-
chodská  z programu Nájemní bydlení Státního fondu podpory 
investic. 
Rada MČ schválila poskytnutí dotace z  rozpočtu MČ žadateli 
J. P. st. na soutěžní den bojových sportů a sebeobrany ve výši 
10 000 Kč; spolku Jachtklub Toušeň, z. s., na podporu závodní-
ků v jachtingu (olympijská lodní třída 49er FX) ve výši 30 000 Kč 
a spolku SHM Klub Praha - Počernice, z. s., na projekt V Počer-
nicích není nuda ve výši 48 000 Kč.
Rada MČ neschválila poskytnutí dotace z rozpočtu MČ Praha 
20 organizaci Drsarka, s. r. o., na  podporu umělecké činnosti 
projektu PRAHO! z  důvodu nedostatečného doplnění žádos-
ti o dotaci, potřebné pro posouzení prospěšnosti projektu pro 
občany MČ Praha 20.

Dary
Přijetí peněžního daru na akce Otevření pumptracku a Počer-
nice v pohybu od Pražská teplárenská, a. s.
Rada MČ schválila přijetí účelově určeného peněžního daru 
v celkové výši 50 000 Kč určeného na akce Otevření pumptrac-
ku a Počernice v pohybu od spol. Pražská teplárenská, a. s.
Poskytnutí finančního daru na závod Mladé Běchovice
Rada schválila poskytnutí finančního daru ve  výši 5  000 Kč 
na částečné pokrytí nákladů na běžecký závod Mladé Běcho-
vice pořádaný spolkem Mladé Běchovice, z. s., který se koná 
dne 16. 9. 2023.
Rada MČ schválila návrh na vyřazení majetku MČ a příspěvko-
vých organizací zřizovaných MČ Praha 20.

Školství a kultura

Hornopočernický zpravodaj
Rada MČ schválila nový Ceník a rozměry plošné inzerce v Hor-
nopočernickém zpravodaji (HPZ). 

Čerpání fondu investic FZŠ Chodovická na pořízení interaktiv-
ních tabulí
Rada MČ schválila čerpání finančních prostředků z  fondu in-
vestic FZŠ Chodovická ve výši 345 013 Kč vč. DPH na pořízení 
2 ks interaktivních tabulí OPTOMA 5862RK IFPD 86 od společ-
nosti SUBDAY, s. r. o., IČ: 02505720.

Sociální věci

Rada MČ schválila Aktualizaci metodických pokynů Pečovatel-
ské služby MČ Praha 20 č. 6 a č. 8.

Majetek

Zvýšení nájemného v městských bytech
Rada MČ přijala usnesení o zvýšení nájemného v bytech svě-

řených do správy MČ Praha 20 o 20 %, s účinností od 1. 10. 
2023.

Záměry majetkoprávních jednání
Rada MČ souhlasila se záměrem prodeje dílu „a“ o  výměře  
17 m2 odděleného od  obecního pozemku parc. č. 542 o  vý-
měře 288 m2, soukromým vlastníkům za celkovou kupní cenu  
85  000 Kč, tj. za  cenu 500 Kč/m; se záměrem pronájmu po-
zemku parc. č. 4343/6 a  pozemku parc. č. 4343/7 na  dobu 
určitou od 1. 8. 2023 do 31. 7. 2028, Českému kynologickému 
svazu ZKO Horní Počernice – 1002, p.  s., za  nájemné ve  výši  
5,75 Kč/m2/rok, tj. 9 217 Kč/předmět pronájmu/rok, za účelem 
provozování kynologického cvičiště.

Majetkoprávní jednání
Rada MČ schválila výpůjčku části obecních pozemků parc. č. 
1990, parc. č. 1984, parc. č. 1991,  parc. č. 1981/4  a parc. č. 
1987/1 za účelem pořádání Počernického Street Food Festiva-
lu, Chvalskému zámku, p. o., na dobu určitou 30. 7. 2023 – letní 
akce a na dobu určitou 14. 10. 2023 – podzimní akce.

Veřejné zakázky

Rada MČ schválila vyhlášení zadávacího řízení na podlimitní 
veřejnou zakázku na dodávky Dodání, implementace a pro-
vozní podpora docházkového, personálního a  mzdového 
systému se způsobem hodnocení nabídek podle výše nabíd-
kové ceny a  následně její zadání společnosti OKsystem, a. 
s., IČ 27373665, za nabídkovou cenu 2 874 440 Kč bez DPH, 
tj. 3 478 072,40 Kč včetně DPH, a  to na základě doporučení 
hodnotící komise; schválila dodavatele TV Facility Group, a. s.,  
IČ: 24724815, na  Řez živých plotů na  rok 2023 na  území 
Městské části Praha 20 za  nabídnutou cenu 344  172,40 Kč 
s DPH; schválila nákup elektřiny a plynu na komoditní burze 
pro období od  1. 1. 2024; zadání podlimitní veřejné zakázky 
na dodávky Dodávka pomaloběžného drtiče-mísiče pro pri-
mární přípravu a  homogenizaci kompostovaného materi-
álu do  kompostárny Horní Počernice společnosti VOSTING, 
spol. s  r. o., IČ 29189390 s  nabídkovou cenou 1  895  000 Kč 
bez DPH (2 292 950 Kč včetně DPH), na základě doporučení 
hodnotící komise; zajištění havarijní opravy střešní krytiny 
na jižní přístavbě objektu na parc. č. 1987/10 (budova Pizze-
rie) prostřednictvím Klempířství a pokrývačství Tomáš Leibl,  
IČ 49381296 za předpokládanou cenu do 400 000 Kč bez DPH; 
vypsání výběrového řízení na veřejnou zakázku malého roz-
sahu na stavební práce BD Mezilesí 2056 – výměna stoupa-
cích potrubí II. etapa se způsobem hodnocení nabídek podle 
ekonomické výhodnosti nabídek (75 % cena, 25 % doba reali-
zace díla) a schválila vypsání výběrového řízení na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na stavební práce WC u tělocvičny 
ZŠ Ratibořická se způsobem hodnocení nabídek podle výše 
nabídkové ceny. 

Životní prostředí

Rada MČ vzala na vědomí Aktualizaci monitoringu životního 
prostředí pro stupeň projektové přípravy DSP k  záměru D0 
510 Satalice – Běchovice a  oznámení Odboru ochrany pro-
středí MHMP o  zahájení zjišťovacího řízení podle zákona  
č. 100/2001 Sb. o posuzování vlivů na životní prostředí (dále 
jen zákon EIA) pro záměr Zahradní čtvrť Robotnice, Horní Po-
černice.
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Informace z radnice
Územní rozvoj

Rada MČ vyjádřila v  souvislosti se stavebním záměrem Be-
ranka Pražské developerské společnosti požadavky a  tuto 
připravovanou bytovou výstavbu požaduje rozšířit o realizaci 
potřebných komunikací, a  to o realizaci přeložky komunikace 
K Berance do stopy podle územní studie Horní Počernice vý-
chod a  podle výsledku projednávané změny územního plánu 
Z 2872 a dále úpravy komunikace Bořetická včetně jejího na-
pojení na  komunikaci Náchodská podle územní studie Horní 
Počernice východ.

Rada MČ vyjádřila nesouhlasné stanovisko k  projektové doku-
mentaci Bytový dům Horní Počernice na parc. č. 321 pro sloučené 
územní a stavební řízení a vznesla požadavek na doložení celkové 
koncepce dopravního řešení včetně řešení dopravy v klidu v sou-
ladu s vyhláškou 398/2009 Sb. a stanoviska IPR HMP a k umístění 

stavby Prodloužení horkovodu Horní Počernice – Ve Žlíbku na do-
tčených pozemcích, v rozsahu projektové dokumentace, z důvo-
du neodpovídajícího zdůvodnění investice vzhledem k  rozsahu 
dotčení stávající dopravní infrastruktury a  omezení obslužnosti 
daného území, spojeného s realizací stavby.

Rada MČ vzala na vědomí Prognózu obyvatel a veřejné vyba-
venosti hl. m. Prahy, jakožto nástroje pro analýzu a průběžné 
sledování stavu a budoucích potřeb veřejné vybavenosti s dů-
razem na školskou infrastrukturu, pořízené IPR, a vyjádřila k ní 
řadu připomínek požadujících její dopracování a zpřesnění. 

Doprava

Rada MČ vyjádřila nesouhlas s využitím komunikace Rožnov-
ská pro potřeby zajištění obsluhy staveniště stavby Optimali-
zace železniční trati Vysočany (včetně) – Mstětice (mimo).

Odpady
Přistavení velkoobjemových kontejnerů VOK a BIO na 2. pol. 2023

místa místo přistavení červenec srpen září říjen listopad prosinec

1. místo
parkoviště u křižovatky  
Mezilesí – Běchorská  
za benzinovou pumpou

27. 8. VOK 17. 9. VOK 8. 10. BIO 5. 11. VOK 3. 12. VOK

3. 9. VOK 15. 10. VOK 26. 11. VOK 10. 12. VOK

10. 9. VOK 12. 11. BIO

24. 9. VOK

2. místo Ratibořická u odbočky k DDM a ZUŠ

27. 8. VOK 17. 9. VOK 8. 10. BIO 5. 11. VOK 3. 12. VOK

3. 9. VOK 15. 10. VOK 26. 11. VOK 10. 12. VOK

10. 9. VOK 12. 11. BIO

24. 9.VOK

3. místo křižovatka Jeřická – Chvalkovická

27. 8. VOK 17. 9. VOK 5. 11. VOK 3. 12. VOK

3. 9. VOK 15. 10. VOK 26. 11. VOK 10. 12. VOK

24. 9. VOK 8. 10. VOK 12. 11. BIO

4. místo Křovinovo nám.

27. 8. VOK                       5. 11. VOK 3. 12. VOK

3. 9. VOK 15. 10. VOK 26. 11. VOK 10. 12. VOK

24. 9. VOK 8. 10. VOK 12. 11. BIO

VOK – kontejnery na objemný odpad – odvoz vždy v neděli od 9.00 do 13.00 hodin 
BIO – kontejnery na bioodpad, větve, listí, trávu – odvoz vždy v neděli od 9.00 do 12.00 hodin (označeno žlutě)

Jen pro srovnání uvádíme ceny za  1 m2 
v  roce 2022 v  okolních městských čás-
tech:
MČ Praha 21-Běchovice  120 Kč/m2

MČ Praha 18-Letňany 130 Kč/m2

MČ Praha-Čakovice 130 Kč/m2

MČ Praha-Klánovice 120 Kč/m2

MČ Praha-Satalice 150 Kč/m2

MČ Praha-Vinoř 149 Kč/m2

V  Horních Počernicích se nájemné bytů 
zvyšovalo naposledy v roce 2012. Zvýše-
ní nájmů se týká celého bytového fondu 
bez výjimek.

Městská část musela přistoupit k  to-
muto nepopulárnímu kroku vzhle-
dem k  současné situaci všeobecné-
ho růstu cen. Tim se zvyšuje i  výše 

vydaných finančních prostředků na ma-
teriál, opravy a  obnovu bytového fon-
du. Za  loňský rok vydala na  tyto vstupy  
13 396 504 Kč. Jen do konce dubna 2023 
to bylo 2 050 494 Kč.
V  současné době je cena nájemného 
89,57 korun za  metr čtvereční a  měsíc. 
Po navýšení nájmu bude výše nájemného 
obecního bytu celkem necelých 108 Kč  
za metr čtvereční.

Hana Markulinec Moravcová n
místostarostka

Rada Městské části Praha 20 svým usnesením ze dne 25. 5. 2023 schválila změnu 
výše nájemného v bytových jednotkách, jejichž je městská část vlastníkem, a to 
o 20 % za 1 m2.

Změna výše nájemného 



Formanské slavnosti

Na zahradě Azylového domu proběhla tradiční počernická akce For-
manské slavnosti. Obloha byla téměř bez mraků, výborná muzika, 
skvělá zmrzka, poníci, hasiči, dobrá nálada, co víc si přát. Velké díky 
všem, kteří vytvořili pro návštěvníky skvělý program. Za rok se opět 
budeme těšit.

Veronika Jáně n

F O T O S E R I Á L11
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Hospodaří naše radnice se svým 
majetkem správně?

Vážení přátelé, 
rád bych otevřel diskusi, zda vedení 
naší městské části správně hospodaří 
se svěřeným majetkem. 

Na  zastupitelstvu před volbami v  roce 
2022 se projednávala možnost opě-
tovného pronájmu objektu Špejchar 
na Chvalské tvrzi. Pronajímá si jej společ-
nost Atelier Fiala, s. r. o. Jde o třípodlaž-
ní budovu s celkovou plochou 1 025 m2.  
Součástí je i  Indická restaurace. Ta je 
pronájemcem podpronajata za 15 000 Kč  
měsíčně. Jako zástupci HOP a  dalších 
kolegů z opozice jsme na zastupitelstvu 
požadovali zjištění možnosti oddělení re-
staurace a její pronájem. 

Po  volbách ale došlo radou městské 
části v  novostarém složení ODS, Šance 
pro Počernice a Počernice JINAK k pro-
dloužení pronájmu společnosti Atelier 
Fiala, s. r. o., za cenu 47 000 Kč měsíč-
ně. A  že už jste jméno nájemce někde 
slyšeli? Pan Fiala na  vás před volbami 
hovořil ze sociálních sítí a smál se z bill-

boardů s hesly volte Šanci pro slušnost 
a Šanci pro fair play! Byl pětkou na kan-
didátce Šance pro Počernice, kde její 
lídr paní Hana Moravcová je nynější 
místostarostkou. Pan Fiala vzal nabíd-
nutou „Šanci“ do svých rukou a opětov-
ně si pronajal krásný objekt za pro mne 
směšnou cenu. Proč směšnou? Protože 
dále pronajímá a neprovozuje pouze re-
stauraci v objektu, ale nabízí i kancelář 
v  uvedeném objektu o  rozměru 25 m2  
za 10 000 Kč měsíčně a případně i ve-
dlejší stejnou kancelář za  stejnou cenu 
(no prostě 400 Kč za  m2). K  mání je 
i parkovací místo před budovou zdarma 
(samozřejmě na obecním). 

Takže: nájem 47 000 Kč minus 15 000 Kč  
nájem restaurace a  případně 2x  
10 000 Kč za  pronájem kanceláří = ná-
jem budovy o ploše 1 025 m2 (no možná  
700 m2?, když odečtu podpronájmy) za 
možná úctyhodných 12 000 Kč za měsíc!

Nemyslíte, že by se radnice měla o svůj 
majetek lépe starat?

Jiří Šebek,  
zastupitel Hnutí občanů Počernic

Skluzavka na hřišti:  
Výhra, nebo zklamání?

Vážení čtenáři,
s radostí jsem zaznamenal, že naše dět-
ské hřiště u polikliniky Lhotská dostalo 
novou skluzavku. Bohužel spolu s  tím 
jsem také získal určité pochybnosti 
a  obavy. Nová kovová skluzavka, která 
nahradila původní plastový model, se 
ukázala jako problematická zejména 
v horkých letních měsících. Obávám se 
společně s  mnohými rodiči možnosti 
popálení u dětí, které se na ní s radostí 
kloužou.

Dále jsme si všimli nedostatečného 
řešení vstupu na  samotnou skluzavku 
ve  srovnání s  předchozím modelem. 
Ptáme se, proč nebyla původní sklu-
zavka renovována nebo proč nebyl 
zakoupen nový model, který by byl 
alespoň stejně kvalitní jako předchozí? 
Mimochodem tento nový prvek stál té-
měř 600 tisíc korun. 

Máme radního pro sport, který by měl 
pečovat o takové záležitosti. Očekávám, 
že se bude věnovat výběru herních prv-
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ků, které budou zaručovat bezpečnost 
a pohodlí našim dětem. Je důležité, aby 
se při objednávání nových prvků prová-
děla analýza jejich vlastností a  přínosu 
pro děti.

Věřím, že tyto obavy nezůstanou bez 
odezvy. Požaduji, aby naše děti měly 
příležitost bezpečně a  radostně trávit 
čas na hřišti. Proto apeluji na odpovědné 
osoby, aby se těmto problémům věno-
valy a  zajistily, že naše děti budou mít 
k dispozici kvalitní a bezpečné hřiště.

Na  závěr bych vám všem chtěl popřát 
krásné letní prázdniny a klidnou dovole-
nou. Ať si naše děti mohou užít radostné 
chvíle na hřišti bez jakýchkoliv obav.

S úctou
Petr Růžička,  

zastupitel HOP a PRO Počernice

Milí čtenáři, 

na sociálních sítích a počernických face-
bookových skupinách se řeší nejrůznější 
témata. Mění se podle sezóny a nálady. 
V  době uzávěrky prázdninového čís-
la Hornopočernického zpravodaje bylo 
top žebříčku zájmu sekání trávy. Kde je 
posekáno? Kde není? Do  jaké výšky se 
má sekat? Komu vadí džungle? Komu 
nevadí džungle? Dá se v ní chodit? Daří 
se v  ní hmyzu? Daří se v  ní klíšťatům? 
Proč je země vysekaná na  padrť? Proč 
není vysekaná na padrť?

Je samozřejmě dobře, že se zajímáte 
o  různá témata našeho každodenního 
života. Záležitosti, jaké nás zlobí. Ráda 
bych ale jen připomněla, že jako oby-
vatelé této městské části máte právo 
na  daleko víc. Nejen podobné sezónní 
aktivity ovlivňují naše životy. Daleko 
zásadnější jsou změny územního plánu, 
které prošumí kolem vás a vy je ani ne-
musíte zaznamenat. Náš domov do bu-
doucna ale ovlivňují daleko významněji, 
než třeba sezónní sekání. Vaším plným 
právem je jít na  zastupitelstvo a  ptát 
se na změny, jaké se připravují. Ptát se 
na  to, proč pozemek s  označením ze-
leň městská a  krajinná má změnit svůj 
účel na zastavitelné území? Můžete se 
ptát, zda těch „zastavitelných“ pozem-
ků už není v poslední době na vaše gus-

to v Horních Počernicích poněkud moc. 
Myslím, že je dobré se jako obyvatel 
této městské části o  změny územního 
plánu zajímat. V  první chvíli totiž ne-
musíme intenzitu zastavění ani vnímat. 
Stejně jako když na jaře začne rašit trá-
va. Ozývat se ale až tehdy, kdy se vý-
stavba rozjede, smysl nemá.

Přeji vám všem krásné léto.
Alena Štrobová,  

zastupitelka Hnutí občanů Počernic

Z azylu do pohádky  
děkuje za podporu

Příběh Z azylu do pohádky se začal psát 
v roce 2016. Tehdy jsme s Gabrielou Se-
linger uspěly v grantové výzvě T-Mobi-
le Mluvme spolu a  za  získané finanční 
prostředky mohly vybavit a  zútulnit 
knihovnu v azylovém domě. Od té doby 
přišly číst desítky dobrovolníků i  zná-
mých osobností. Jednou z dobrovolnic, 
kterou projekt oslovil a  nadchl natolik, 
že dochází pravidelně déle než rok, je 
Blanka Fisherová z  Horních Počernic. 
Každé pondělí odpoledne s  dětmi čte, 
vypráví si o  příbězích, tvoří. Letošní 
Velikonoce potěšily děti jarní výzdo-
bou i  místní spolek seniorů. Děti mají 
své účastnické sešity se záznamy ze 
setkání, jejichž cílem je najít si vztah 
ke  knihám a  mít je rád. Plánů, kam lze 
čtenářský klub v azylovém domě posu-
nout, máme hodně. S  finanční podpo-
rou ve výši 5 600 korun od Nadace VIA, 
získanou v  rámci zaměstnaneckého 
programu Eurowag, půjdou naše plány 
realizovat mnohem snadněji. Peníze vy-
užijeme na nákup knih a odměn pro děti. 
Děkujeme za podporu, moc si jí vážíme! 

Zprávy o nových čtenářích a knihomo-
lech vždy potěší. Stejně jako nová mož-
nost vrácení knih, kterou jsem v  rámci 
letošního Participativního rozpočtu při-
hlásila. Jedná se o Biblioschránku, která 
by měla být umístěna před knihovnou 
a  pokud v  rámci veřejného hlasování 
můj návrh uspěje, vracet do  ní budete 
moci knihy i z Městské knihovny v Pra-
ze.

Užijte si báječné léto s knihou!
 Jana Hájková,  

zastupitelka Místní pro Horní Počernice

Komu slouží  
Chvalská tvrz a zámek?

Možná jste i  vy navštívili v  minulosti 
Burzu akvarijních rybiček, která se pra-
videlně koná ve Chvalské tvrzi. Po 4 le-
tech možná tato akce skončí.

Na  zastupitele se obrátil organizátor 
burzy pan Krušina s tím, že s nástupem 
nové paní ředitelky Chvalského zámku 
došlo k  jednání, kde bylo jednoznač-
ně naznačeno, že MČ Praha 20 „tlačí“ 
na  efektivnost pronájmů Stodoly. Chá-
pu postoj paní ředitelky, protože té nic 
jiného nezbývá, než plnit úkoly, které 
po  ní MČ Praha 20 chce, a  tedy rozu-
mím tomu, že nechce, aby ji naše akce 
Burza rybiček zabírala dvakrát v měsíci 
sobotní dopoledne, protože kdybychom 
tam nebyli, mohl by se prostor Stodoly 
pronajmout pro svatební hostiny za vý-
hodnějších finančních podmínek. Tolik 
e-mail pana Krušiny.

Chvalská stodola je součástí tzv. pří-
spěvkové organizace Chvalský zámek. 
Jde o  specifickou právní formu, která 
funguje tak, že zřizovatel určí, co má 
příspěvkovka poskytovat za služby obci 
a na ty jí stanoví rozpočet. Vedlejší čin-
nost jako jsou pronájmy je věcí ředitele, 
tyto aktivity a příjmy mají pomáhat pří-
spěvkovce efektivně využívat svěřené 
prostory a stabilizovat rozpočet.

MČ tedy do politiky nájmů mluvit může 
během schvalování rozpočtu a  progra-
mového schématu. Zda je vhodnější mít 
pravidelného zajímavého nájemce, nebo 
po  menší část roku lukrativní svatební 
hostiny, musí vyhodnotit ředitelka. 

Pak má vedení obce ještě druhou mož-
nost, že bude Chvalskou stodolu provo-
zovat samostatně. Třeba potom bude 
Stodola vydělávat, jak opakovaně pro-
hlašuje jeden ze seniorních úředníků 
naší radnice, aniž to kdy doložil kon-
krétními čísly. 

Pokud tedy vedení obce chce zvyšovat 
efektivnost nájmů, nechť to dělá v prv-
ní řadě tam, kde přímo uzavírá nájemní 
vztahy s nájemci.  

Josef Beránek, Milan Herian, Jiří Beneda, 
zastupitelé Společně pro Počernice
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Články opozičních zastupitelů v HPZ 
jsou omezovány a cenzurovány

Když se článek stranám vládnoucí koalice 
nehodí, zajistí se k němu pro občany po-
třebná reakce!
Vedoucí kanceláře úřadu má povoleno na-
psat dvě stránky zesměšňující bývalého 
kolegu zastupitele, který měl pouze sta-
rost o  nakládání s  veřejnými prostředky 
a  o  provedení realizace parku. Má někdo 
pocit, že desítky milionů korun za  revi-
talizaci odpovídají stavu parku Jizbická? 
Opravdu jde v parku jen o jezero?
Členka redakční rady a kandidátka za hnu-
tí Šance pro Počernice může napsat dvě 
stránky o  historii rybníku Eliška a  přitom 
křivě obvinit opoziční zastupitele?
V obou případech bez možnosti vyjádření 
pomlouvaných osob! Zkušeností s  médii 
a jejich zneužíváním máme v České repub-
lice od vládnoucích představitelů dostatek. 
Horní Počernice bohužel nejsou žádnou 
výjimkou! Náš Zpravodaj je nástrojem ve-
dení radnice a není dělaný pro informování 
občanů, aby si mohli vytvořit svůj vlastní 
názor na dění v obci. 
Proces směny pozemků pro „získání kou-
paliště“ byl od  začátku nestandardní, 
sdělované informace neúplné a  klíčové 
materiály, tj. posudky k  pozemkům, ne-
byly na jednání rady nikdy předloženy. Ale 
v  článku paní Rosové se toto nedozvíte, 
krom uvedeného nesmyslu, že vybudování 
koupaliště zhatili HOPáci podáním trestní-
ho oznámení. 
Pozemek, který se měl za  koupaliště vy-
měnit, byl v materiálech popsán jako trvalý 
travní porost. Nepozorný radní či zastupitel 
tak mohl nabýt dojmu, že vyrovnaná cena 
za směnu (hodnota rybník, hodnota poze-
mek MČ) je v pořádku. Informace o tom, že 
trvalý travní porost ve vlastnictví MČ, který 
se měl směnit, je zasíťován se čtyřmi vjez-
dy pro budoucí stavbu, v materiálech uve-
dena nebyla. Směnu se nepodařilo projed-
nat na  zastupitelstvu, protože se zkrátka 
nenašla potřebná většina. 
Trestní oznámení HOP bylo podáno z těch-
to důvodů:
1) podezření spáchání přečinů křivá vý-

pověď a nepravdivý znalecký posudek 
a

2) porušení povinností při správě cizího 
majetku z nedbalosti. 

První znalecké posudky, které byly oficiál-
ně v této věci předloženy, neměly razítko, 
datum, podpis a byly vystaveny úředníkem 

úřadu na cenu administrativní nikoliv ob-
vyklou.
Nechala jsem v  té době s  kolegy vy-
pracovat znalecký posudek na  hod-
notu pozemku ve  vlastnictví MČ. Tržní 
cena zasíťovaného pozemku územním 
plánem určeným k  výstavbě pro by-
dlení ve  vlastnictví obce byla přitom  
15,5 mil. Kč, posudky předložené úřadem 
ohodnotily pozemek MČ za 4,8 mil. Kč.
Trestní oznámení bylo podáno 09/2016 
a  směna pozemků se začala projednávat 
v 12/2015 bez znaleckých posudků. Smě-
na byla schválena radou v  01/2016 opět 
bez ocenění. Z  projednání zastupitelstva 
v 03/2016 byla po vzájemné dohodě s ko-
aličními kolegy stažena, protože k  mate- 
riálu opět nebylo ocenění. V 04/2016 nebyl 
na projednání ZMČ opět zařazen, protože 
byly předloženy posudky, o  kterých píšu 
výše, bez ceny obvyklé. Jak mohlo trestní 
oznámení zhatit směnu pozemků? To se 
z článku paní Rosové nedozvíte. 

Karla Polydorová, občanka

Redakce se omlouvá za nepřesnou for-
mulaci v článku Rybník Eliška aneb o his-
torii a současnosti koupaliště. Jde o větu: 
„Celá akce byla zastavena podáním trestní-
ho oznámení ze strany HOP a občanského 
sdružení Chvalská.“ Správná formulace by 
měla být následná: „K ukončení směny při-
spělo trestní oznámení ze strany HOP a ob-
čanského sdružení Chvalská, kdy po odlože-
ní případu rodina Špačků odmítla ve směně 
pokračovat.“                                             (red)

Po přečtení posledního čísla HPZ,

konkrétně příspěvku paní Jany Hájkové 
„Tak to se nepovedlo!“ ohledně kanalizač-
ní přípojky, jsem zůstal v údivu. O problé-
mech se stavbou jsme se v  jarních měsí-
cích mohli přesvědčit všichni. Byl jsem 
proto rád, že díky příspěvkům paní Hájkové 
na sociálních sítích jsem konečně znal dů-
vody omezení na  komunikaci Náchodská. 
Co mě však udivilo mnohem víc, byla re-
akce na článek, který se nikoho negativně 
nedotýkal a pouze konstatoval fakta.
Pravděpodobně nebudu sám, kdo by rád 
věděl, proč reagovala na článek zastupitel-
ky Jany Hájkové paní místostarostka Hana 
Moravcová? Ve své reakci totiž nezmiňuje 
nic nového, opakuje již popsané.
Cenzuruje snad vedení prostřednictvím 
redakční rady příspěvky zastupitelů? Mám 
to jako občan-čtenář vnímat tak, že na ty, 

které by mohly vrhnout na vedení radnice 
špatné světlo, okamžitě reaguje? Závěrem 
bych ještě rád zmínil, že poslední dobou 
ze Zpravodaje ubývá čtivého textu o  ko-
munitním životě v  Horních Počernicích 
a naopak se často propagují aktivity vedení 
radnice. Zpravodaj tak připomíná propa-
gační plátek daleko více než list, který má 
oslovit a informovat všechny občany. A to 
je velká škoda. Za vynaložené finanční pro-
středky bych čekal mnohem víc.

Martin Podhorský, občan

Poděkování Pečovatelské službě 
Městské části Praha 20

Rád bych touto cestou upřímně poděkoval 
pracovnicím místní Pečovatelské služby 
za jejich vysoce kvalitní odbornou pomoc. 
Můj otec je již třetím rokem v  nejvyšším 
stupni závislosti upoután na  lůžko a  po-
třebuje každodenní péči a asistenci se zá-
kladními úkony, které my zdraví lidé zvlá-
dáme bez potíží a obvykle i bez dopomoci 
druhých. Kdo podobnou situaci – myslím 
dlouhodobou péči o druhého člověka – ně-
kdy zažil, jistě může potvrdit, že je to práce 
obtížná fyzicky i psychicky. 
Přesto, že jsme se dříve obraceli i na sou-
kromé poskytovatele péče, jsme nyní oprav-
du šťastní, že přes dva roky využíváme jen 
služeb místní Pečovatelské služby MČ Pra-
ha 20. Už si ani nedovedeme představit, jak 
bychom domácí péči zvládali bez této zá-
sadní pomoci. Po stovkách uskutečněných 
pečovatelských úkonů můžeme dosvědčit, 
že jde o službu plně profesionální, na špič-
kové úrovni. A to jak kvalitou péče samotné, 
tak i  empatickým přístupem k  pacientům 
i rodinným příslušníkům. V neposlední řadě 
musím vyzdvihnout i výbornou komunikaci 
s vedením Pečovatelské služby, za což pat-
ří velký dík především Mgr. Olze Švrčulové. 
Nikdy se nám nestalo, že bychom nedosta-
li včas a  správným způsobem informace 
o poskytované péči.
Dovolím si poděkovat i Ing. Monice Brzkov-
ské a  dalším pracovnicím a  pracovníkům 
Odboru sociálních věcí za podporu činnosti 
nejen Pečovatelské služby, ale i dalších po-
třebných sociálních aktivit v  Horních Po-
černicích. 
Přeji všem výše jmenovaným i nejmenova-
ným pomocníkům, kteří pracují v  sociální 
sféře, hodně sil při jejich nelehkém poslání 
a  samozřejmě také neutuchající podporu 
od vedení naší obce.

Stanislav Čihák, občan

Z dopisů čtenářů
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Senioři

Informace pro jubilanty
V naší městské části blahopřejeme jubilantům ve věku 80, 85 a 90+. Těm, kteří se dožívají věku 75, 81 až 84 a 86 až 89 let, zasíláme 
blahopřání. Všechny tyto jubilanty uveřejníme ve společenské rubrice Hornopočernického zpravodaje. Pokud o blahopřání či zve-
řejnění vašeho jména v této rubrice NEMÁTE zájem, zavolejte, prosím, na číslo: 271 071 657 Martině Krátké nebo pište na e-mail: 
vitani@pocernice.cz.

Milan Hejkrlík n
vedoucí Odboru živnostenského a občanskosprávních agend

Červenec 2023 

Bellman Immo
Bukovský Ladislav
Čejková Jana
Červenková Věnceslava
Čtvrtníčková Milada
Davidová Hana
Doušová Anna
Drbohlav Miloslav
Dvořáková Jaroslava
Ekrt Zdeněk
Enöklová Dagmar
Fabiánek Miroslav
Herian Milan
Holbíková Helena
Honc Václav
Hubený Ladislav
Hussar Pavel
Hýžďalová Hana
Chroustová Marta
Jelínková Jana
Kabourková Jaroslava
Killer Jindřich
Kleinbergová Viera
Kněžíková Anna
Kokoška Václav
Košťál Vítězslav
Koubová Emilie
Kožíšek Miloslav
Kožíšková Milada
Králíčková Zdeňka

Králíková Anna
Kristenová Hana
Kunstová Božena
Lorencová Blanka
Malina Karel
Mareš Pavel
Matušů Antonín
Miller Petr
Mirtlová Miluše
Moravcová Květoslava
Navrátil Jan
Nováková Miloslava
Nováková Zdeňka
Novotný Zdeněk
Ostrýt Miloslav
Procházková Marie
Puchýřová Olga
Rais Josef
Riegert Vladimír
Scheinerová Alena
Slavík Rudolf
Spálenková Jaroslava
Šerý Josef
Šimáňová  

Máří Magdalena
Šimek Jiří
Šlechta Lubomír
Šrubař Jiří
Štěpánek Alois
Toman Karel
Toncar Bohumil
Tylová Jaroslava

Valášek Ladislav
Vavřina Jarmil

Srpen 2023

Barcalová Helena
Benešová Eva
Bodlák Jiří
Böhm Miroslav
Cígler Jiří
Doubková Marie
Fořt František
Havelková Marie
Havlíček Jaroslav
Hlaváčková Luďka
Hněvkovská Jana
Hora Václav
Housková Naděžda
Hubená Marie
Chroustová Emilia
Chvojová Adéla

Jindrová Alena
Karlíková Ivana
Kořenská Helena
Košinová Dagmar
Krausová Helena
Křížek Jiří
Kučera František
Kučera Pavel
Kulhavá Miroslava
Lazáková Dagmar
Luňáček Josef
Maternová Ludmila
Nepovím Milan
Nosková Violetta
Nováková Iva
Paul Antonín
Pechan Otakar
Peřinová Marie
Peterka Zdeněk
Petrovická Marie
Rychtaříková  

Alexandra

Schlesingerová Corina
Schovancová Hana
Sokol Josef
Stánko Václav
Steklý Oldřich
Straková Božena
Stránská Mária
Sucharová Růžena
Suchopárová Jana
Sýkorová Božena
Sýkorová Marie
Šafařík Miloslav
Šmídlová Jaroslava
Štěpánek Bohuslav
Tomáš Štefan
Urbánková Věra
Valíček Julius
Vébr Stanislav
Vinšová Věra
Volkeová Ludmila
Zápotocký Rudolf

n

Blahopřejeme:

Vzpomínka
Dne 16. září tomu bude 1 rok, co nás opustil milovaný 
manžel, tatínek a dědeček, pan Miroslav Staněk.  
S velkou láskou stále vzpomínáme! 

Manželka s rodinou
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Místní veřejná knihovna,  
Kulturně komunitní centrum Horní Počernice
Náchodská 754, Praha 9
Tel.: 734 855 263, www.knihovnapocernice.cz

Naši milí návštěvníci, 
knihovna pro vás odebírá i časopisy. Jejich na-
bídku pravidelně korigujeme a dbáme i na návr-
hy z řad čtenářů.

Letní provoz
Knihovna bude uzavřena od 3. 7. do 18. 8.
V druhé polovině srpna bude v úterý letní pro-
voz do 16.00 hodin.
KKC přeruší svou činnost na prázdniny a od září 
se opět rozběhnou pravidelné i nové aktivity.

Marcela Treščáková n
za kolektiv knihovny a KKC

Lovci perel

Knihovna, KKC

Další ročník populární čtenářské soutěže pro děti a  mládež LOVCI 
PEREL skončil v naší knihovně 31. 5. 2023. Ale nezoufejte, hned 1. 6. 
2023 spouštíme ročník nový, který bude trvat do 31. 5. 2024. Zbývá 
tedy jen vyhlásit vítěze právě uplynulého ročníku. Tím se stává Martin 
Fischer s přibližně 8 000 přečtenými stránkami, stříbrná pozice patří 
letos Terezce Kučerové s přibližně 7 000 stránkami a bronz patří Ma-
těji Půbalovi s 5 500 stránkami. Vítězům blahopřejeme, při příští ná-
vštěvě knihovny na ně čeká malý dárek. Děkujeme všem účastníkům.  
Číst nepřestáváme, ročník 2023/2024 právě začíná, přejeme úspěš- 
ný lov.

Kateřina Oktábcová n
oddělení pro děti a mládež

Výstava Židé v boji
Od 1. do 6. října 2023 v prostorách Kulturně komu-
nitního centra budete mít možnost z 0hlédnout vý-
stavu Židé v  boji a  odboji druhé světové války. Cí-
lem výstavy je prezentování Židů nejen jako obětí, 
ale také jako lidí, kteří se bránili násilí, jakmile o něm 
věděli. Informace, které jsou výsledkem dlouholeté 
práce historiků, dokazují, že Židé se zúčastnili bojů 
proti nacismu a fašismu se zbraní v ruce v překvapi-
vě vysokém počtu. Výstava se staví proti lži o tom, 
že tito lidé šli jako ovce, smířeni s  tzv. konečným 
řešením. Součásti výstavy bude animovaný film Ne-
nastoupili, vytvořený žáky ZŠ Chocerady o skrývání 
židovské rodiny, která nenastoupila do  transportu. 
Probouzí se v něm skutečný příběh rodiny Evy Bene-
šové, rozené Weiszové, která se během druhé světo-
vé války v bývalém Československu musela skrývat.
Výstavu zahájí 1. října v  17.00 hodin její autorka 
PhDr.  Zlatica Zudová Lešková, CSc. za  přítomnosti 
paní Evy Benešové a  v  doprovodu židovské lidové 
hudby skupiny Nešama.

Světlana Lazarová n
KKC

Už jsem čtenář  
Pasování prvňáčků na čtenáře králem Knihyrádem I. z Králov-
ství knížek



Dům dětí a mládeže
Co nás čeká?

Přihlašování na kroužky na školní rok 2023/2024

V měsíci červnu, přesněji od 1. 6. se vám otevřela možnost 
online přihlášení na vaše oblíbené kroužky. V naší nabídce 
naleznete již několik let zaběhnuté a oblíbené aktivity, ale 
přibylo nám i několik nových kroužků. Nově u nás můžete 

například najít kroužek Animace, na kterém se naučíte ani-
movat třeba krátký film podobný tomu, který můžete nalézt 
na našem facebookovém profilu. Neváhejte a prohlédněte si 
nabídku kroužků na našich webových stránkách (ddm-hp.cz), 
nebo přijďte navštívit kancelář DDM, kde vám rádi pomůžeme 
s výběrem vhodného kroužku pro vaše děti.

Praha – Horní Počernice,  
Ratibořická 1899
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Z Á P I S Y  D O   K U R Z Ů  A   Š K O L I Č K Y
na 1. pol. 2023/24 (online/telefonicky)

Získejte náskok, rezervujte si svůj oblí-
bený kurz nebo místo ve Školičce již teď 
a mějte jistotu, že vám místo neuteče.
POHYBOVÉ KURZY
• Parkour pro děti od 7 let 
• Zumba Kids NOVINKA
• Hatha jóga, jemná jóga a jóga pro zdra-

vá záda pro dospělé
• Létající jóga pro děti i dospělé
• Smyslohraní pro děti od 18 m. NOVINKA
UMĚLECKÉ KURZY
• Keramika pro děti, rodiče s dětmi  
• Výtvarka pro děti i dospělé 
• Prožitkové malování NOVINKA
• Zpívání pro radost pro dospělé
• Hudební kurzy Z. Bartošové pro děti 

od 4 m.
JAZYKOVÉ KURZY
• AJ konverzace s hlídáním dětí
ŠKOLIČKA
• pro děti od 2 let
• po, út, st, pá: 8.00–12.00 hod.
• pololetní přihlášení, nebo září 

na zkoušku 

P Ř Í M Ě S T S K É  TÁ B O R Y

Letní příměstská školička 
31. 7. – 4. 8. od 8.00 do 16.30 hod.
Pro děti 3,5–6 let. Ve světě nekonečné fan-
tazie zažijí děti se skřítkem Mumrajdou 
dobrodružství, která jim umožní prožívat 
a objevovat nejen svět, který je kolem nich. 
Čeká je výprava na Chvalský zámek, hou-
pání v závěsných sítích nebo lekce prožit-
kového malování a cesta za pokladem.
Hlavní lektorka: Maria Půrová
Cena: 3 300 Kč (v ceně celodenní strava)

Letní příměstský tábor 
7.–11. 8. od 8.00 do 16.30 hod.
Pro děti 3,5–8 let. Děti čeká týden plný 
objevování, tvoření a zábavy. Se skřítkem 
Mumrajdou procestují celý svět. Vypraví 
se za  Rychlými šípy na  Chvalský zámek. 
Užijí si každodenní dávku pohybu a létání 
v závěsných sítích i výpravu za pokladem.
Hlavní lektorky: R. Čurdová a D. Križeková 
Cena: 3 300 Kč (v ceně celodenní strava)

COWORKING –  
sdílený prostor pro práci
14.–31. 8. po–pá 9.00–13.00 hod.

U nás můžete najít útočiště pro neruše-
nou práci i v létě. My se s láskou mezitím 
postaráme o vaše děti.
Cena: od 84 Kč/hod. (dotované ceny včetně 
hlídání dětí)
Více info u Zuzky: 775 720 587

D O   T Ý M U  H L E D Á M E 

Doplnění týmu Školičky a chův 
Hledáme milé a  spolehlivé ženy, které 
budou s láskou pečovat o děti ve Školič-
ce, děti kurzistů a coworkerů. 1–2 dopo-
ledne v  týdnu. Práce je na DPP. 160 Kč/
hod. Nástup září 2023.
Ozvěte se Renatě: 775 720 588,  
renata.curdova@domumraje 

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

Mumraj se vám naplno otevře v  týdnu 
od 4. 9. do 8. 9. Chystáme ukázkové hodi-
ny kurzů, tvoření se Školičkou nebo hernu 
s opičí dráhou pro nejmenší. K tomu vše-
mu si pochutnáte na domácích dobrotách, 
lahodné kávě nebo oblíbeném čaji.

Mumraj
Akce pro celou rodinu Rodinné a komunitní centrum

Mezilesí 2058/6, Praha 9 - Horní Počernice
www.domumraje.cz

Ohlédnutí za Dnem dětí v DDM

Výstava Židé v boji
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Vítězné fotografie: 
Horní Počernice – Žijeme tu spolu
I letošní ročník přinesl celou kolekci krás-
ných fotografií, které plně odpovída-
ly zadání zachytit život, který se ukrývá 
v malebných zákoutích, v místech, kde se 
společně potkáváme a  prožíváme hezké 
chvíle, či v detailech, které jsou pro Horní 
Počernice typické. 
Do  soutěže se přihlásilo 14 fotografů 
s celkem 147 fotografiemi. Všem fotogra-
fům děkujeme za účast! 
První místo získal Jan Brachtl za fotografii 
Kaplička. Na  druhé příčce se umístil Jan 
Podešva s fotografií Mezi jeřáby a na tře-
tím místě je Veronika Škrétová se sním-
kem Alej na podzim. Zvláštní Cena komise 
byla udělena Lucii Turnové za  fotografii 
Certifikát čistoty. Posuzováno bylo napl-
nění tématu, nápaditost i technická kvali-
ta. Vítězné fotografie i další krásné snímky 
najdete na  stránkách stolního kalendáře 
naší městské části pro rok 2024.

Patricia Krobová n
ředitelka Chvalského zámku

Jan Podešva: 
Mezi jeřáby
2. místo

Lucie Turnová: 
Certifikát  
čistoty
Cena poroty

Veronika Škrétová:
Alej na podzim
3. místo
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1 – Veronika Škrétová, Betlémské světlo; 2 – Jan Brachtl, Na vý-
chodní hranici; 3 – Jan Podešva, Kohout a čas; 4 – Anežka Moud-
rá, bez názvu; 5 – Lucie Turnová, Na Xaverovské pastvině; 6 – Jan 
Brachtl, Kaplička; 7 – Jan Brachtl, Západ; 8 – Veronika Škrétová, 
Strážce Kachního hotelu; 9 – Lucie Turnová, Zasněženou krajinou; 
10 – Lucie Turnová, Zimní radovánky
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Chvalský zámek...

Výstavy:

Hravá výstava s dobrodružnou zápletkou
Rychlé šípy a tajemství Stínadel
24. 6. – 5. 11.
Příběhy chlapeckého klubu Rychlé šípy 
jsou živým odkazem myšlenek a vizí spiso-
vatele a  skautského vedoucího Jaroslava 
Foglara. Tento jedinečný literární, výchov-
ný i  výtvarný fenomén dodnes inspiruje 
čtenáře všech věkových kategorií. 
Výstava Rychlé šípy a  tajemství Stínadel 
na Chvalském zámku nahlíží na fenomén 
Rychlých šípů z  pohledu ilustrace a  ko-
miksové tvorby, ve které má tento kres-
lený seriál nezastupitelnou roli. Sezna-

muje návštěvníky s fenoménem Jaroslava 
Foglara, nejznámějšími kreslíři komiksu 
Rychlé šípy i s filmovým zpracováním pro-
střednictvím projekce prvního dílu seriálu 
Záhada hlavolamu z roku 1969. 
Ponurá zákoutí křivolakých uliček i jejich 
podzemí, dobrodružné výpravy a zálud-
né úkoly. To vše ukrývá hravá část vý-
stavy.
Zveme vás na  dobrodružnou výpravu – 
rozluštit slavnou Záhadu hlavolamu!

Výstava v galerii: 

Nekázanka 23
29. 6. – 3. 9.
Výstava na  zámku Chvaly představu-
je práce současných členů fotoklubu  
1. českého klubu fotografů amaté-
rů Nekázanka, působícího nepřetržitě 
již od  roku 1889, kdy byl v  Praze zalo-
žen. Klub sídlil v  Praze na  mnoha mís-
tech, avšak nejpamátnějším místem byl 
prostor v  ulici Nekázanka. Po  nuceném 
ukončení nájmu v  roce 1990 klub přijal 
Nekázanku do svého názvu, aby tak ne-
upadlo v zapomnění jméno, pod kterým 
byl klub znám mezi fotografy. V klubu se 

Na Chvalské tvrzi 857/4, Praha 20
Tel.: 281 860 130, E-mail: infocentrum@chvalskyzamek.cz
www.chvalskyzamek.cz

vystřídalo mnoho známých i neznámých 
fotografů amatérů a  v  současnosti má 
klub 19 členů, kteří se snaží, aby pověst, 
kterou 1. ČKFA má, nebyla znehodnocena 
a aby nezanikla 134 let dlouhá tradice.

Doprovodný program výstav:

24. 6. – 5. 11.
Záhada hlavolamu
Hra na zámku s dobrodružnou zápletkou.
Přijďte rozluštit slavnou Záhadu hlavo-
lamu! Ponurá zákoutí křivolakých uliček 
i  jejich podzemí, dobrodružné výpra-
vy a  záludné úkoly. To vše na  vás čeká 
ve  spletitých prostorech Chvalského 
zámku jako doprovodný program výsta-
vy Rychlé šípy a tajemství Stínadel!
Doprovodný program ke vstupence na vý-
stavu zdarma. 

10.  7. – 10. 9.
Venkovní Hra  
ve chvalském podskalí 
Nejen Stínadla jsou místem velkých 
a dobře střežených tajemství. Stejně tak 
i okolí zámku a tvrze na Chvalech a sou-
sední chvalské podskalí skrývá svou 
historii a na vás je ve vašem prázdnino-
vém čase rozluštit tajenku, ukrývající se 
ve starobylých uličkách okolo zámku. 
K zakoupení na recepci zámku za 50 Kč.
Zámecká víla Ohnivka se k vám v červen-

ci a srpnu opět připojí a můžete s ní najít 
odpověď na jednu z jejích otázek. 

Bližší informace k doprovodnému  
programu výstav, prosím, sledujte na:  
www.chvalskyzamek.cz, nebo na  
zámeckém facebookovém profilu. 

Akce:

19. 7. od 19.00 hod.
Dvořákův festival –  
koncert Česká ROCKharmonie  
na zámeckém nádvoří
 
Letos se Chvalský zámek již potřetí zapo-
juje do  festivalového programu 67. roč-
níku Dvořákova festivalu, který probíhá  
v 7 krajích v ČR. 
Po  loňském, velmi úspěšném koncertu 
České ROCKharmonie jsme se rozhodli 
toto těleso opět pozvat k nám na zámek, 
ve  středu 19. července. Kvintet filhar-
moniků zde zahraje skladby nejznáměj-
ších rockových kapel v neotřelých aran-

žích. Koncert se uskuteční 
na  půvabném zámeckém 
nádvoří od  19.00 hod., tě-
šit se můžete i  na  sklen- 
ku skvělého francouzského 
vína od  partnera koncer- 
tu, počernické společnosti  
Bestdrink. 
Vstupenky jsou již v  prodeji 
na recepci zámku a také pro-
střednictvím sítě GoOut. Cena 
vstupenky je 350 Kč (v  ceně 
vstupenky sklenka francouz-
ského vína zdarma).
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Z programu  
na červenec/srpen

...kulturní památka

30. 7. od 10.00 do 19.00 hod.
Letní Počernický Street Food  
Festival na Chvalské tvrzi

26. 8. od 17.00 do 22.00 hod.
Zámecká noc 2023 
O  poslední srpnové sobotě připravujeme 
tradiční Zámeckou noc, která je inspirová-
na Hradozámeckou nocí pořádanou NPÚ 
po  celé ČR. Prodloužená návštěvní doba 
zve k  netradičním podvečerním/nočním 
prohlídkám našeho zámku, který tak mů-
žete poznat doslova v jiném světle. 
Jak už bylo uvedeno, těšit se můžete 
nejen na výstavu Rychlých šípů, ale i na 
zážitkovou hru pro celou rodinu, inspi-
rovanou slavnou Záhadou hlavolamu. 
Pro znalce a obdivovatele Jaroslava  
Foglara jsou pak připraveny komento-
vané prohlídky s p. Slávkem Janovem  
z Akademie Jaroslava Foglara. 
Podrobné informace o programu Zámec-
ké noci budou zveřejněny k 1. 8. na webu 
Chvalského zámku.

Připravujeme na září:  

17. 9.
Svatoludmilská pouť
Každoroční pouť české patronky svaté 
Ludmily, které je zasvěcen i náš počernický 
kostel, nabídne bohatý program na Chval-
ském zámku i  na  prostranství Chvalské  
tvrze. 
Těšit se můžeme na poutavý příběh fla-
šinetáře, zábavné vystoupení kejklíře 
i divadélko na zámeckém nádvoří a vedle 
toho na spoustu dobrot ze stánků. 
Více na: www.chvalskyzamek.cz.

Akce ve stodole červenec–srpen 2023:

Narozeninový koncert  
Radima Schwaba
22. 7. od 18.00 hod. 
Společnost RS Classico uvede narozeni-
nový koncert zpěváka Radima Schwaba, 
představitele české verze světového muzi-
kálu The Phantom Of The Opera, Dona Gi-
ovanniho a  Robinsona ve  stejnojmenném 
muzikálu. Zazní písně z alb Grazioso, Mo-
mento a  v  premiéře také několik novinek 
z nově připravovaného alba. 
Předprodej vstupenek na:  
www.radimschwab.cz/vstupenky.

V  případě zájmu o  pronájem prostor 
Chvalské stodoly kontaktujte, prosím, 
produkčního Petra Čemuse na e-mailu: 
petr.cemus@chvalskyzamek.cz.

Česká ROCKharmonie



V ČERVENCI NEHRAJEME
Pokladna divadla je otevřená od  25. 7. 
do  31. 8. vždy každé úterý a  čtvrtek 
od 16.00 do 19.30 hod.

SRPEN
V  srpnu promítáme filmy každé úterý 
a čtvrtek. Program bude doplněn během 
příštích týdnů. Změna programu vyhra-
zena.

úterý 1. srpna v 19.30 hod. 
Můžem i s mužem
Čtyři kamarádky v  nejlepších letech, 
i  když každá narozená v  jiném roce, se 
sejdou na narozeninové oslavě Martiných 
narozenin v tajemném bytě, kde se setká-
vají s úplně cizími lidmi. Na oslavě sdílejí 

své příběhy a odhalují své nejhlubší touhy. 
Dita si prostě přeje, aby všichni byli šťast-
ní, Marta je na  lovu za mužem, Marie se 
snaží získat zpět toho svého a Stella tvrdí, 
že je v pohodě. S postupujícím večerem si 
však všechny uvědomují, že touží po lásce 
a porozumění. Ale s doufáním je už konec. 
Nadešel čas s tím něco udělat! 

čtvrtek 3. srpna v 19.30 hod.
Nikdy neříkej nikdy
Tereza Kostková, Tomáš Maštalír nebo 
Lenka Krobotová se představí v  nové 
filmové komedii. Tereza Kostková hra-
je sympatickou a ráznou cvičitelku jógy, 
které nevyšlo manželství a chce se věno-
vat hlavně své práci a dětem v pubertě. 
Se štěstím v  lásce už nepočítá a  nemá 

na něj ani čas, ale nikdy nevíte, co se sta-
ne dál. Nikdy neříkej nikdy.

úterý 8. srpna v 19.30 hod. 
To ty nosíš smůlu, lásko
Sladká komedie se slanou příchutí, jejíž 
hlavní hrdinka řeší otázku, zda dát před-
nost jistotě a kariéře, nebo dobrodružství 
a  lásce. Padesátnice Monika má pocit, 
že v životě dosáhla všeho. V myšlenkách 
se vrací do mládí, kdy se nebála vybočit 
ze zajetých kolejí a  uměla ocenit krásu 
okamžiku. Rozhodne se objevit své dob-
rodružné já a  přihlásí se na  kurz lezení, 
který pořádá Igor. Ten je její absolutní 

protiklad – spontánní až chaotický blá-
zen, celoživotní dobrodruh bez sebere-
flexe a  smyslu pro zodpovědnost, který 
se zmítá v  problémech, za  které může 
jeho lehkovážný životní styl. 

čtvrtek 10. srpna v 19.30 hod.
Mission: impossible odplata –  
první část
Nejnadupanější akční série současnosti, 
se vrací na filmové plátno. V  čele party 
agentů, pro kterou není žádná mise ne-
splnitelná, opět stojí Ethan Hunt, jehož 
představitel Tom Cruise se stal synony-
mem slovního spojení „nic není nemožné“.

úterý 15. srpna v 19.30 hod.
Nikdy neříkej nikdy
Se štěstím v  lásce už nepočítá a  nemá 
na něj ani čas, ale nikdy nevíte, co se sta-
ne dál. Nikdy neříkej nikdy.
Filmová komedie s  Terezou Kostkovou, 
Tomášem Maštalírem, Lenkou Kroboto-
vou, Hanou Holišovou, Ondřejem Soko-
lem nebo Pavlou Tomicovou.

čtvrtek 24. srpna v 19.30 hod.
Můžem i s mužem
Film podle úspěšné divadelní hry, kterou 
jste měli možnost vidět i  u  nás. V  režii 
Vandy Hybnerové hrají Jitka Sedláčková, 
Kateřina Kaira Hrachovcová, Vanda Hyb-
nerová, Dagmar Zázvůrková a další. 

čtvrtek 17. srpna v 19.30 hod.
Strašidelný dům
Komedie inspirovaná klasickou atrakcí 
v zábavních parcích společnosti Disney. 
Promítáme s českým dabingem

úterý 22. srpna v 19.30 hod.
Grand Turismo
Předlohou filmu je skutečný příběh o spl-
něném přání dospívajícího hráče video-
herní závodní série Gran Turismo Janna 
Mardenborougha, jehož herní dovednos-
ti a výhry ho dovedly až na dráhu skuteč-
ného profesionálního závodního jezdce. 
Promítáme s českým dabingem.

úterý 29. srpna v 19.30 hod.
Vocasy na tripu
Pozor na psa, kterého páníček vyhodil z 
auta a pak mu ujel. Může se vrátit jako 
bumerang a strašlivě ho kousnout. Nebo 
mu něco ukousnout. Vocasy na tripu jsou 
velmi nekorektní zábavnou sondou do 
opravdového psího života.
Český dabing

čtvrtek 31. srpna v 19.30 hod.
Nikdy neříkej nikdy
(viz představení 3. 8.)

ZÁŘÍ
Vstupenky na  září budou v  prodeji od   
25. července v  pokladně divadla a  také 
v on-line prodeji.

úterý 5. září ve 14.00 hod. 
PROMÍTÁNÍ NEJEN PRO SENIORY
Titul bude upřesněn během července.
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Divadlo Horní Počernice
Právě hrajeme



neděle 10. září od 15.00 hod. 
Zahájení nové divadelní sezóny aneb 
zažít divadlo jinak
Příjemné odpoledne pro všechny naše 
diváky, velké i  malé, i  pro ty, kteří si 
do  počernického divadla zatím nenašli 
cestu.
Tradiční setkání u  příležitosti zahájení 
nové sezóny Divadla Horní Počernice.
Připraven je program pro děti i dospělé. 
Těšit se můžete na divadlo, hudbu, film, 
workshopy. 
Zažijte s námi divadlo jinak.
Vstup zdarma.

středa 13. září v 19.30 hod. 
Martin Simandl
Presidenti
Divadlo Adverte
Režie: Josef Hervert
Hrají: Petr Vondráček, Michaela Dolinová, 
Zdeněk Žák, Šárka Vaňková, Radomír Švec 
Komedie Presidenti Nabízí neúprosný 
pohled do  zákulisí politiky, do  způsobu 
myšlení jejích vykonavatelů, protagoni-
stů i  vykořisťovatelů - a  volby se blíží! 
A  dokonce volba nejvyššího. Koho de-
legovat? Někoho průchozího, někoho 
nejmíň závadného a zmazaného, někoho, 
koho nám lid zbaští i s navijákem, s kým 
se prostý lid identifikuje, a kdo nás ostat-
ní na šachovém poli neobětuje.

čtvrtek 14. září v 18.00 hod.
Jana Heřmanová & Miroslav Pan-
grác: Souběžně
Slavnostní zahájení výstavy za účasti au-
torů.
Vstup volný.

sobota 16. září v 15.00 hod.
O rohaté princezně 
DS Počerníčci
Režie: Jana Sůvová, Klára Šimicová, Eliška 
Králová
Hrají: Marie Adámková, Alžběta Brenkuso-
vá, Klaudie Brenkusová, Julie Doušová, Per-

la Dvořáková, Františka Hrudková, Štěpán 
Khol, Anežka Nechutová, Karolína Nezbe-
dová, Tereza Ordáňová, Jan Rejský, Matyáš 
Rigga, Vojtěch Ryšavý, Anežka Svobodová, 
Adam Šiška, Kristýna Těšíková, Emílie Vo-
kounová, Nikola Vorlíčková, Eliška Železná
Rozpustilá pohádka o  hubaté a  nepo-
slušné princezně, která trápí a zlobí celé 
království až do té doby, než jí na hlavě 
vyroste roh. Jak už to tak v  pohádkách 
bývá, zkouší se všechno možné, aby se 
princezna nevítané ozdoby zbavila. Po-
moc by jí mohl Honza, ale poplete jab-
líčka a  všechno se ještě víc zamotá. Že 
všechno dobře dopadne, to je jednou 
jisté. Ale jak se k tomu šťastnému konci 
dojde? To už se budete muset přijít podí-
vat do divadla.

neděle 17. září v 18.00 hod.
Jiří Brdečka
Limonádový Joe
DS Počerníčci
Režie: Jana Sůvová, Klára Šimicová a Eliška 
Králová
Hrají: Nela Benešová, Kamil Blažek, Petra 
Brenkusová, Jakub Dobrovolný, Vladimír 
Douša, Jan Hohenberger, Jakub Jarolím, 
Jan Josef, Jindřich Koucký, Annabela Ma-
tějíčková, Lucianna Matějíčková, Liliana 
Richterová, Vojtěch Růžička, Anežka Svo-
bodová, Jan Šimice, Šimon Šimice, Barbora 
Šípková, Šárka Vacková Vejsadová, Tereza 
Vančurová, Markéta Vlčková, Eliška Králo-
vá, Michal Růžička
Hudební komedie podle slavného filmu. 
Vtipný kousek, ve kterém si pan Brdečka 
střílí z  neohrožených mstitelů bezpráví, 
z naivních příběhů, ale i z reklam, je pro-
špikován krásnými písničkami, které jistě 
všichni znáte.
Tento kultovní filmový snímek ani po 60 
letech vůbec nezestárnul a oslovil i nás. 
Rádi vám přenášíme na  jeviště příběh 
z Divokého západu - z arizonského Trig-
ger Whisky Saloonu, kde se scházejí ne-
ohrožení pistolníci, vilné tanečnice, niče-

mové a padouši a kde se jako zázrakem 
objeví i  mravně nezávadný hrdina – Li-
monádový Joe.
Takže vzhůru mezi přestřelky, hustý dým 
i k černé tůni a věřte, že náš příběh do-
padne jistojistě dobře!

sobota 23. září v 15.00 hod.
Vratislav Marek, Zdeněk Troška, Jan Josef
Princezna ze mlejna
DS Počerníčci
Režie: Jan Josef
Hrají: Lucianna Matějíčková, Annabela 
Matějíčková, Marie Adámková, Jan Josef, 
Michal Růžička, Vladimír Douša, Jindra 
Koucký, Liliana Richterová, Julie Doušová 
Divadelní představení na  námět známe 
filmové pohádky. Les, rybník, na  kopci 
starý hrad a před námi klape mlýn a voní 
buchty. Poznáváte? Pohádku o  hodné 
Elišce, nafoukaném knížepánovi a  Jin-
drovi, kterého vodník s čertem naučí, že 
vysněnou princeznu může najít pouze 
srdcem.  

pondělí 25. září v 19.30 hod.
Kaktusový květ
DS Háta
Režie: Roman Štolpa
Hrají: Lukáš Vaculík, Olga Želenská / Adé-
la Gondíková, Alžbeta Stanková / Kristý-
na Kociánová / Vítězslava Karolová, Filip 
Tomsa / Václav Jiráček / Petr Buchta, Pa-
vel Nečas / Roman Štolpa, Ivana Andrlová 
/ Pavla Vojáčková-Rychlá, Juraj Bernáth 
/ Jaroslav Slánský, Radka Pavlovčinová / 
Lucie Svobodová 
Adaptace francouzské hry, podle níž 
vzniklo i úspěšné americké filmové zpra-
cování. Zubař Julian je velkým ctitelem 
ženské krásy. Ženám tvrdí, že je ženatý 
a má tři děti. Teď právě má poměr s lehce 
naivní Toni Simmonsovou, která ho velmi 
miluje. Chce si ho vzít, avšak „manžel-
ství“ je překážkou. Nyní je ale všechno 
jinak, Julian se chce opravdu s Toni ože-
nit. Ta však trvá na tom, že se musí sejít 
s  jeho zatím platnou manželkou. Jenže, 
kde vzít manželku, když zubař žádnou 
nemá? Julian tedy přemluví svou upja-
tou kolegyni, zubní asistentku Stephanii, 
aby jeho manželku předstírala. Zubař má 
všechno pečlivě naplánované, ale vše se 
zkomplikuje. Po chodbě pobíhá pohledný 
mladý spisovatel jenom v ručníku, někde 
uniká plyn, přijíždí španělský svůdce, zu-
baře nahání sexuchtivé paničky a upjatá 
Stephanie se stane královnou diskotéky.
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Jaká byla vaše cesta na zámek? 
Na  zámek jsem se poprvé letmo po-
dívala před pár lety, když jsme tu byli 
na výletě s rodinou a s přáteli z Dolních 
Počernic. Byly s námi tenkrát malé děti 
a  na  zámku byla výstava, na  kterou se 
děti těšily. Do zámku jsem se s nimi ale 
tenkrát už nedostala. Nicméně takto se 
mi zámek dostal do  povědomí. Byl už 
podvečer, někdy na  podzim a  pamatuji 
si siluetu střech a  kostelních věží, moc 
pěkná atmosféra.    
   
Kde jste dříve pracovala a co vás moti-
vovalo k tomu přihlásit se do výběrového 
řízení na ředitelku Chvalského zámku?
Pocházím z umělecké rodiny a vystudo-
vala jsem jazyky, konkrétně francouzšti-
nu, frankofonní literaturu a  lingvistiku. 
Francouzština mě zavedla na  belgic-
kou ambasádu, resp. na  její detašova-

né pracoviště, valonskou kancelář pro 
frankofonní Belgičany, kde jsem strávila  
15 let a kde jsem si užila pestrou pracov-
ní náplň. Dalo by se říci od  účetní přes 
kurátorku (měli jsme vlastní výstavní 
sál), eventovou manažerku, produkční 
kulturních akcí a  následně až po  pově-
řenou vedoucí kanceláře. Posléze jsem 
prošla soukromým sektorem a v posled-
ním zaměstnání jsem se zabývala mar-
ketingem a  propagací. Pozice ředitelky 
Chvalského zámku mi připomněla dobu 
v  belgické kanceláři, práci v  kultuře 
(a  ovšem i  v  administrativě a  v  dalších 
oblastech) a to mě přivedlo k rozhodnutí 
se do výběrového řízení přihlásit.       
 
Znala jste předtím Chvalský zámek 
a Horní Počernice?
Zcela upřímně, nepříliš. Jak jsem již 
uváděla, měla jsem o  Chvalském zám-

ku trochu povědomí. Když 
jsem ale začala svou kan-
didaturu na  pozici ředi-
telky zámku zvažovat, 
několikrát jsem si byla 
v prosinci a v lednu zámek 
prohlédnout, podívat se, 
jaké má prostory, jak asi 
funguje, jaká je na  zámku 
atmosféra, jací lidé tam asi 
tak pracují. Zastihla jsem 
pár z  nich tehdy při de-
batě na  recepci – to jsem 
kolegům ještě ani neříkala, 
nebo jen náznakem (smě-
je se). Zámek mě oprav-
du velmi příjemně a  mile 
překvapil a  až poté padlo 
rozhodnutí se do  řízení 
přihlásit.    
 
Máte za sebou první týdny 
v práci. Stihla jste se již 
rozkoukat?
Myslím, že se budu 
rozkoukávat ještě celé let-
ní prázdniny a  pravděpo-
dobně ještě mnohem déle. 

Během roku se na  zámku odehrávají 
různé akce, každá má své specifikum. 
Budu mít tedy stále s čím se seznamo-
vat. Nyní vrcholí přípravy na novou vý-
stavu „Rychlé šípy a tajemství Stínadel“, 
kterou kolegové z  kurátorského a  pro-
dukčního oddělení sami připravují a  je 
okolo ní teď mnoho běhání a zařizování. 
Vymýšlejí i  originální doprovodné hry 
do prostor expozice i do exteriéru okolo 
zámku – určitě se přijďte podívat.  
    
Zámek je velmi vyhledávaný rodinami 
s dětmi. Budete dále zaměřovat program 
na rodiny, nebo chcete oslovit jinou 
cílovou skupinu?
Nastavení programového směřování 
zámku je pěkné, práce produkčního od-
dělení, kurátorské vedení Ondřeje Sed-
láčka je skvělé, určitě bych ráda pokra-
čovala v  této nastavené linii programu. 
Velký potenciál nicméně skýtá Chvalská 
stodola, která je co do  programu stá-
le v  rozjezdu. Bylo by hezké, kdyby si 
do  ní našli cestu třeba starší generace 
na taneční večery, anebo se tito připo-
jili k  o  něco mladší generaci, například 
v  rámci swingové tančírny. Stodolu vi-
dím jako ideální místo pro koncerty, 
ty by tu mohly pořádat i  místní mladé 
kapely. Osobně mám velmi ráda slam 
poetry, anebo proč ne třeba stand-up 
představení, uvidíme, jaký bude o  tyto 
programové formáty zájem. Zábavné 

Ovlivnilo mě dětství  
strávené v divadelním zákulisí 
Chvalský zámek má novou ředitelku. V něm ve výběrovém řízení zvítězila Patricia 
Krobová, která má předchozí zkušenosti z ambasády, kde pracovala jako kurátorka, 
účetní, eventová manažerka, produkční kulturních akcí či vedoucí kanceláře. Zaběh-
lé zámecké akce a nastavení výstav chce určitě ponechat, ráda by však rozšířila pro-
gram ve Stodole například o stand up představení, taneční večery, swingové večery 
nebo sousedské kvízy.
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a  velmi populární jsou také Soused-
ské (hospodské) kvízy, proč je nezkusit 
v Horních Počernicích? Kromě toho by-
chom nabídli prostory Stodoly k  čistě 
komerčnímu využití, ať už pro pořádání 
svateb nebo pro konání setkání, soukro-
mých oslav, konferencí apod. 
 
Víte, jaké akce se ukázaly jako nejob-
líbenější pro rodiny s dětmi v minulosti 
a budete na ně chtít navázat?
Těch akcí je tu celá řada. Letos se opět 
koná oblíbený červnový zámecký bál 
pro děti. Tentokrát ovšem v  kulisách 
výstavy Imaginária bratří Formanů. 
Proto budeme vystupovat za  kejklíře, 
krasojezdkyně, ale za  princezny v  kaž-
dém případě také. Námět foglarovských 
tajuplných Stínadel si děti užijí v  rámci 

dobrodružné hry, která bude probíhat 
zdarma v rámci výstavy. Přes léto se pak 
rozjede i  hra v  malebném okolí zámku. 
Od září pak chystáme sérii pravidelného 
doprovodného programu s  tematikou 
Rychlých šípů, dílničky, divadla, koncer-
ty, ale i zajímavé přednášky s přesahem 
k  jiným, společensky aktuálním téma-
tům, toto tedy bude spíš pro dospělé. 

Jak byste ráda rozvíjela zámek v bu-
doucnu? 
Každá výstava uváděná na zámku nabízí 
možnosti specifických doprovodných ak-
tivit, ať už jsou to dílničky a workshopy, 
loutková představení, setkání a přednáš-

ky. V tomto i v klasickém, po léta zajetém 
programu, budeme určitě pokračovat. 

Rozvoj zámku bych ale v současnosti vi-
děla spíše v dolaďování technického vy-
bavení, některé technologie již přeci jen 
nejsou po 15 letech intenzivního provo-
zu zcela ve formě. Za tímto účelem bych 
ráda využila zdroje dotačních programů. 
Jak jsem už ale zmínila, největší úkol 
spatřuji v programovém rozvoji Chvalské 
stodoly. 

Na jakou výstavu se vy sama těšíte 
nejvíce?
Osobně se velmi těším na  naši již něko-
likrát zmíněnou, aktuálně připravovanou 
výstavu „Rychlé šípy a tajemství Stínadel“. 
Sleduji, jak se kolegům rodí pod rukama 

a ten proces je vždy nabitý tvůrčí energií. 
Čekají nás pak výstavy věnované Heleně 
Zmatlíkové a  dále Jiřímu Trnkovi, ty bu-
dou určitě skvělé. Chystáme také výstavu 
z tvorby animačního studia Amanita De-
sign, s možností tvůrčích dílniček animace 
pro malé i větší návštěvníky.  
 
Prozraďte nám něco o vás. Jaké máte 
koníčky?
Mé dětství strávené z  poloviny v  diva-
delním zákulisí mě samozřejmě velmi 
ovlivnilo a do divadla se vracím poměrně 
často, ale ze všeho nejvíc tíhnu asi k hud-
bě. V  tomto ohledu jsem jaksi nevyhra-
něná, kromě metalu si užiji téměř cokoliv. 
Mám také ráda historii, líbí se mi ladění 
různých historických pohledů a  hledání 
souvislostí a  návaznosti na  současnost. 
Užiju si nicméně i  treky v  horách, nebo 
procházku v Horních Počernicích. 

Lenka Bartáková n
redaktorka
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V  České republice jsou panelovou by-
tovou výstavbou nejvíce zatíženy kraje 
Severomoravský, Středočeský a  hlavní 
město Praha s  cca 175 tisíci byty. Vý-
stavbou paneláků byly v Praze zasaženy 
především rozsáhlé nezastavěné plochy 
v  jakémsi okruhu dřívější zemědělské 
půdy kolem metropole, s nejrozsáhlejší-
mi sídlišti, např. Jižní Město, Jihozápad-
ní Město a  jeho části Stodůlky, Lužiny 
a další, ale také menší soubory, poměrně 
architektonicky dobře zvládnuté, jako 
jsou sídliště Invalidovna, Ďáblice, Petro-
vice a  jiné. Postupem času se panelová 
výstavba zkvalitňovala, přesto existova-
ly výjimky a  pokračování nevzhledného 
obrazu takového sídliště, jako byl např. 
soubor staveb Černý Most, dokonce dále 
zintenzivňován různými vestavbami, ná-
stavbami a vloženými novými domy.

Panelová bytová výstavba se nevyhnula 
ani Horním Počernicím, do  sedmdesá-

tých let poklidné aglomeraci rodinných 
domků zasazených do  vilových čtvrtí 
s  poměrně dobrým urbanistickým ře-
šením poblíž původních zemědělských 
center. Zatímco první díla tohoto druhu 
bytové výstavby (desítky bytů družstev-
ní nebo podnikové výstavby) nepřines-
la do  tehdejší obce, městyse a  posléze 
města výraznější rušivé momenty, pří-
chod silného investora v podobě federál-
ního Ministerstva vnitra, které mělo pri-
oritní úkol zajistit byty pro složky policie, 
se stal nešetrným průlomem do podoby 
prakticky již existující nové městské části 
hlavního města Prahy po 1. 7. 1974. A tak 
od  poloviny sedmdesátých let se vol-
ná prostranství mezi rodinnými domky, 
původně obdělávaná zdejšími statkáři, 
stala místem pro novou resortní panelo-
vou bytovou výstavbu v  rozsahu stovek 
bytů v  domech typu zejména VVÚ-ETA 
s  šesti až dvanácti podlažími. Takovou 
typickou bytovou výstavbou byla sídli-

ště se zlidovělým pojmenováním „Obu-
šek I a  II“. Koncem osmdesátých let pak 
byl na východní straně Horních Počernic 
zahájen další soubor („Obušek III“) s dal-
šími stovkami bytů pro resortní potřeby 
FMV, resp. MV. Celkový objem resortní 
bytové výstavby FMV v Horních Počerni-
cích znamenal přes 1 200 bytů, investici 
hrazenou pochopitelně ze státních pro-
středků. 

Tady je třeba poznamenat, že resortní 
bytová výstavba FMV tehdy nepřinesla 
jen nové bydlení pro pracovníky resortu, 
ale i poměrně rozsáhlou výstavbu staveb 
občanské vybavenosti. Celkem tak bylo 
v  Horních Počernicích proinvestováno 
dalších 211,5 mil. – mj. budova 24třídní 
základní školy, mateřské školy, menších 
obchodních středisek, ale také staveb 
technické vybavenosti, bez nich by obyt-
ná výstavba nemohla fungovat. Dalšími 
problematickými investicemi v rámci re-

Počernická Panelstory
Panelový dům, lidově řečeno panelák, zatížil naši mluvu až od padesátých let minulého století. Naši dědové byli ušetřeni to-
hoto výrazu, ale i faktické podoby obytného objektu z té doby. Tehdejší státní norma pro tento typ bydlení užívala označení 
konstrukční stěnový systém z prefabrikovaných panelů. Paneláky vůbec nebyly nějakým českým nebo československým 
fenoménem. V západní Evropě se tento způsob výstavby hromadného bydlení objevoval již v první polovině dvacátého sto-
letí, v Holandsku dokonce hned po první světové válce. A zatímco západoevropské státy od panelové výstavby pro bydlení 
od 70. let upustily, v tehdejším východním bloku se právě od šedesátých let tento druh výstavby rozjel naplno. V Česku bylo 
od 50. let dvacátého století do roku 1991 postaveno kolem osmdesáti tisíc panelových domů, zvláště pak v sídlištích větších 
měst. Bytů v nich bylo 1,2 milionu a žilo v nich ještě v roce 1989 přes 3 miliony obyvatel. V roce 2005 klesl počet obyvatel 
paneláků na 2,6 milionu. Smyslem této hromadné bytové výstavby byla nejen ekonomická výhodnost, ale zejména rychlost 
výstavby, která měla umožnit uspokojení potřeb rostoucí městské populace. Právě nízké náklady i rychlost výstavby jaksi 
zastínily očekávatelné potíže energetického původu i špatného technického stavu.

Základová deska paneláku nad údolím Chval – šestopodlažní panelák v rámci  akce FMV – „Zkapacitnění sídl. I“
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sortní výstavby byla stavba velkého ob-
chodního střediska s  původním názvem 
TRIO, později se zatemnělým osudem 
netransparentních majetkových převodů 
ze státu – v podání FMV – na soukromé 
subjekty ( již po listopadu 1989!) a rovněž 
problematická výstavba patrových gará-
ží vedle stadionu na Chvalech, která měla 
všechny předpoklady a záměry převodu 
do užívání městské části, jako tomu bylo 
u  podobných staveb v  jiných částech 
Prahy. Reálně tak hodnota resortem vy-
budované občanské vybavenosti skuteč-
ně pro občany Horních Počernic klesla 
na sotva třetinu. 

1. povzdech starosty – citát ze sumáře 
problematiky resortní bytové výstavby 
FMV v Horních Počernicích z 9. září 
1994:
„Resortní bytová výstavba bývalého 
FMV ČSFR patří v Horních Počernicích 
nesporně k těm elementům, které vývoj 
této městské části ve svém komplexu 
ovlivnily negativně. Ve své době tato 
výstavba, stejně jako v jiných měst-
ských částech, přinesla uspokojení by-
tových potřeb tehdy velmi zbytnělého 
FMV včetně jeho nejrůznějších složek. 
Naproti tomu dotčeným městským 
částem a jejich obyvatelům přinesla jen 
nepříjemnosti. Ze všech těchto aspektů 
nelze opomenout především archi-
tektonická a urbanistická poskvrnění 
původního rázu obcí na území dnešních 
Horních Počernic, dříve harmonického 
obytného území rodinné zástavby, 
do které, nebo poblíž které, byly ne-
citlivým způsobem zasazeny nejméně 
vhodné a výškově zcela nevyhovující 
obytné domy s kapacitou až 80 bytů. 
Horní Počernice však neutrpěly jen 
na „těle“, ale především na „duši“. Hlu-
boce byly zjizveny mezilidské vztahy 
původních a nových obyvatel, naruše-
na byla harmonie bydlení i zaměstnání, 
nedostatečnou se stala městská hro-
madná doprava, výstavba slibovaných 
objektů občanské vybavenosti vázla 
za výstavbou nových bytů atd. Původní 
hornopočernický, chvalský, svépravický 
občan by mohl dnes vyprávět, dříve se 
ho nikdo na nic neptal.“

Po  listopadu 1989 došlo i v Horních Po-
černicích k  zásadním společensko-poli-
tickým změnám. Právě řešení problémů 
resortní bytové výstavby se stalo mi-
mořádnou zátěží pro novou samosprávu 
městské části. Protivník byl mimořád-
ně silný a  neoblomný. Desítky jednání 
s  resortními představiteli, od  náměstků 
ministrů přes další vedoucí pracovníky 
Ministerstva vnitra, stovky hodin diskusí 

a  hledání cest k  nápravě, štosy popsa-
ných stránek zápisů a  protokolů, marná 
čekání na  splnění vyslovených i  zapsa-
ných slibů – kromě již zmíněných pro-
blémů s  objekty občanské vybavenosti 
(TRIO, garáže) i  další nesplněné sliby  
(50 bytů pro Horní Počernice – slib a sku-
tečnost, kryty CO v sídlišti III, problémy se 
zásobováním vodou v sídl. I, spory o po-
zemky, původně ve  vlastnictví soukro-
mých osob, spory o nedokončené bytové 
objekty, fauly tehdejšího Katastrálního 
úřadu i  další neshody). To vše bylo ne-
blahé dědictví resortní bytové výstavby 
v Horních Počernicích.

Pak narazila kosa na  kámen. Občané 
Chval se postavili proti další investici 
FMV ve  své půvabné lokalitě starých 
Chval a na přelomu let 1989–1990 poda-
li nové počernické samosprávě stížnost. 
Na  zásadní řešení a  zlom k  uspokoji-
vému řešení ještě nebyl ten pravý čas. 
Nikdo nedbal stížností a nářků zdejších 
občanů, nikdo nerespektoval charakter 
původní historické rezervace starých 
Chval. FMV zahájilo výstavbu bytové-
ho souboru „tzv. Zkapacitnění sídl FMV 
I  – podél ul. Božanovské nad údolím 
Chval“. Výstavbu původně plánovaných 
bytových domů s  třinácti a  šesti patry. 
Nové vedení městské části od  břez-
na 1990 usilovně hledalo způsob, jak 
nežádoucí výstavbu zastavit, omezit, 
snížit. Následovala nejrůznější jedná-
ní, na  ministerstvech, magistrátu, opět 
štosy žádostí, zdůvodnění – vše v  ná-
sledujících měsících, vše bez naděje, 
bez šance na  úspěch. Neuspěla spra-
vedlnost, neuspělo právo, neuspěla le-
gislativa, marné byly snahy o  projevy 
vůle – stavbu povolenou tehdejším MNV 

v  roce 1985 nebylo možné zastavit. 
Zdrženlivě vystupovali různí potentáti 
od  nám. ministra Čejky přes náměstka 
primátora arch. Rajniše po úředníky Mi-
nisterstva životního prostředí. Jediný, 
kdo se městské části opravdu účinně 
zastal, byl tehdejší náměstek pražské-
ho primátora ing. Němec. To už ale bylo 
po vydání téměř svévolného rozhodnutí 
rady i zastupitelstva městské části o za-
hájení řízení k  přezkoumání rozhodnutí 
o zahájení stavby z 13. 9. 1990. To bylo 
téměř anarchisticky stvořeno a  před-
loženo místnímu zastupitelstvu k  od-
souhlasení. Následovalo kulaté razítko 
a podpis předsedy MNV (funkce starosty 
vznikla až po volbách v listopadu 1990). 
Metoda „na  hrubý pytel, hrubá zápla-
ta“ zafungovala. Úředníci investorského 
útvaru FMV výzvě MNV, téměř na hraně 
zákona, ustoupili a nastalo hledání ces-
ty, jak samosprávě Horních Počernic, ale 
především zdejším občanům, vyhovět. 
V tu chvíli velmi pomohl onen náměstek 
primátora Ing.  Němec. Předložil praž-
ské radě obsáhlý materiál, ve  kterém 
navrhl, aby Horním Počernicích byl po-
skytnut z  rozpočtu Prahy úvěr na krytí 
vícenákladů spojených se snížením pod-
lažnosti plánovaných objektů vyčíslený 
investorem a  dodavatelem stavby na   
2,6 milionu korun. Půjčka byla schvále-
na, městská část vícenáklady dodavateli 
proplatila a  přebývající materiál – zase 
ty nešťastné panely – převzala do  své 
evidence. A jak to nakonec dopadlo? By-
tové domy se ořízly na přijatelnou výš-
ku, dluh 2,6 milionu nám byl po  letech 
prominut a  získané panely jsme ještě 
za  téměř milion korun dodavateli stav-
by odprodali. To bylo obrovské vítězství 
nové samosprávy Horních Počernic. 

Výstavba panelových garáží vedle fotbalového stadionu na Chvalech
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Citát č. 2 – z důvodové zprávy ná-
městka primátora Ing. Němce k návrhu 
na poskytnutí úvěru ve výši 2,6 mil. Kč: 
„V Horních Počernicích – Chvalech 
probíhá v současné době jedna z po-
sledních investičních akcí federálního 
Ministerstva vnitra ČSFR na tomto úze-
mí. Vývoj Horních Počernic, připojených 
k Praze v roce 1974, byl v posledních  
15 letech výrazně poznamenán expanzí 
bytové výstavby FMV mezi okolní 
převládající nízkopodlažní zástavbu. 
Realizace tří samostatných sídlišť FMV 
I, II a III přinesla obci řadu problémů, 
zejména v nedostatečnosti občanské 
a technické vybavenosti. Bezohledná 
exploatace území, ignorující elementární 
urbanistické zásady nejen, že nepřinesla 
dovybavení stávající zástavbě, ale z po-
hledu vybavenosti nesnese srovnání ani 
s tolik kritizovanou komplexní bytovou 
výstavou v jiných částech hlavního 
města. Současná výstavba dalších 106 
bytových jednotek by propast v zaned-
bané občanské i technické vybavenosti 
obce ještě více prohloubila.“

Nicméně, toto vítězství bylo ve  svém 
důsledku spíše Pyrrhovo. Od  okamžiku 
našeho rozhodnutí, které by kterýko-
liv právník náležitě rozcupoval, nastalo 
období studené války mezi obcí a Mini-
sterstvem vnitra. Ze slíbených 50 bytů, 
potvrzených dohodou všech stran, zby-
lo jen 28, další byty si resort ponechal. 
Nepomohly intervence u  ministrů, po-
slanců parlamentu, kontrolních institucí. 
Ani další spory, především majetkového 
charakteru, nevyzněly ve prospěch Hor-
ních Počernic. Až převod všech bytových 
jednotek, které dříve od  resortu vnitra 
převzal do  své správy Obvodní podnik 
bytového hospodářství Praha 9, na  naši 
městskou část, potvrdil naše spravedlivé 
postoje vůči resortu vnitra. Další část by-
tové resortní výstavby, která se dokon-
čovala později a nebyla předmětem pře-
vodu na OPBH, zůstala v resortní správě 
FMV, později MV ČR.

Čas běžel dál, problémy se ztenčily, vzta-
hy uspořádaly. Nastalo období privatizace, 
včetně bytů z  původní resortní výstavby. 
Městská část měla k  tomuto zásadnímu 
kroku svoji koncepci, své představy – mj. 
většinu bytů prodat dosavadním uživate-
lům bytů, a  to za přijatelnou cenu. Menší 
část bytů – v objektech se čtyřmi vchody 
po 52 bytech v sídlišti FMV I – si ponechat 
ve svém vlastnictví i správě a dále s ní hos-
podařit s  principem dobrého hospodáře. 
Tak se také stalo – výnosy z  nájemného 
se vracely do stavu spravovaných objektů, 
postupně se řešily nejpalčivější problémy, 

výtahy, stoupačky, zateplení atd. Stej-
ně tak postupovali noví správci – majitelé 
privatizovaného bytového fondu z  býva-
lé investiční výstavby FMV. Ale technická 
podstata panelových domů zůstala. Jejich 
privatizace zásadní řešení dalšího osudu 
paneláků odsunula. Na kdy, na jaké řešení?

Citát č. 3 – z projevu starosty Horních 
Počernic na semináři Vize Prahy nad 
dalším osudem paneláků:
„Panelová sídliště – dědictví naší gene-
race – dědictví nesporné, leč neslavné. 
Které naši budoucnost nepochybně za-
tíží. My, naše generace, jsme paneláky 
plánovali, stavěli, my jsme narušovali 
urbanismus, prznili architekturu bydlení, 
my jsme je provozovali, udržovali, trpěli 
jejich neduhy, ale také privatizovali, 
opravovali a prodlužovali jejich život-
nost. To vše je dílem posledních desítek 
let – dejme tomu od šedesátých let 
nejméně do roku 2000, mnohde i déle. 
Tedy i notný čas v nových společensko-
-politických podmínkách. Co nám tedy 
zbylo – jen v hlavním městě Praze tisíce 
domů, desetitisíce bytů – jako význam-
ná, nosná část bytového fondu hlavního 
města, podobně jako v téměř všech 
větších městech v Čechách a na Moravě. 
Těžko byste hledali dnes město, které 
tímto způsobem nebylo poznamená-
no. Mluvím o panelácích a panelových 
sídlištích poněkud pejorativně, ale 
na druhé straně jsem si moc dobře vě-
dom toho, co pro nás tento bytový fond 
představuje. Nemá smysl se v tuto chvíli 
vracet před listopad 1989. Ale ptejme 
se sami sebe: ,Co jsme s tím nechtě-
ným dědictvím za posledních dvacet 
let udělali?´ Jen na území metropole se 
postavily dílem nových investorů další 
podobné stavby, sice značně vylepšené 
a modernizované, ale v podstatě stejné. 

Namnoze se stará sídliště tzv. zahuš-
ťovala, zkapacitňovala. V řadě případů 
i na úkor veřejné zeleně. Staré paneláky 
se postupně opravovaly, zateplovaly, 
ze šedivých monster se staly barevné 
předměty, mnohé domy dostaly nové 
čepice v podobě sedlových a jiných 
střech. Na oko se toho dost změnilo. 
Ale podstata zůstala. Většina bytů se 
zprivatizovala. Byt v paneláku se stal 
významným majetkem, dokonce před-
mětem zápisu v katastru nemovitostí. 
Cena pořízení takového bytu v privati-
zaci, maximálně ve stovkách tisíc korun, 
se změnila v milionové hodnoty. Řada 
bytů se dnes užívá k výnosným proná-
jmům. To vše je současnost, pramenící 
z nedávné minulosti.“

A  závěr k  této problematice: nenech-
me paneláky ztrouchnivět, řešme jejich 
budoucnost, korigujme reálné potřeby 
bydlení pro opravdové nájemníky – byd-
lící rodiny, nové manželské páry, seniory, 
další potřebné. Vezměme rozum do hrsti, 
seberme odvahu k zásadním řešením, re-
álným a postupným cílům. Využijme me-
tod použitých k  řešení bytového fondu 
v  panelových sídlištích na  území bývalé 
NDR. Přijměme účinné metody moderni-
zace našich sídlišť, zadejme projekty do-
stupných řešení zkulturnění panelových 
domů, jejich redukce, modernizace včet-
ně státní finanční podpory! Oni soudruzi 
v NDR chybu neudělali, když jich desítky 
tisíc zlikvidovali. 

P.S. K celé problematice panelových sídlišť 
v Horních Počernicích jsou k dispozici veš-
keré písemné dokumenty. Rád se s  vámi 
o jejich čtení podělím. 

Ivan Liška n
starosta Horních Počernic  

v letech 1990–2010

Nejstarší panelové domy z podnikové bytové výstavby Xaverov a St. statek – Běluňská ul.
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Na zahajovacím koncertu v pátek 15. 9. 
2023 v kostele sv. Ludmily bude účinko-
vat varhanice Michaela Káčerková s vio-
loncellistou Tomášem Strašilem.
Další týden, v pátek 22. 9., vystoupí pro-
slulý vokální soubor Schola Gregoriana 
Pragensis. Toto uskupení se řadí mezi 
významné světové interprety středo-
věké duchovní hudby. 
Třetí koncert 6. 10. bude v sále Chval-
ského zámku. Účinkovat bude Zemlin-
ského kvarteto, které nepochybně pat-
ří mezi přední soubory české kvartetní 
školy. 

Jubilejní 10. ročník 
Hudebního festivalu  
u sv. Ludmily bude 
mimořádný
Letošní ročník Hudebního festivalu u sv. Ludmily, pořádaný každoročně ŘK farností 
na Chvalech ve spolupráci s Chvalským zámkem, bude již desátý, tedy jubilejní. Bude 
proto mimořádný svým rozsahem i obsahem. 

Závěrečný koncert 
festivalu v pátek  
13. 10. bude var-
hanní. Na Škrablovy 
varhany v kostele 
sv. Ludmily, které 
jsou jediným ná-
strojem této známé 
slovinské varha-
nářské dílny, bude 
hrát jeden z nejvý-
znamnějších slo-
vinských varhaníků 
Dalibor Miklavčič. 

Čestnou záštitu nad koncertem převza-
lo Velvyslanectví Slovinské republiky. 
Všechny koncerty začínají ve 20.00 ho-
din, od 19.30 hodin je příležitost k nefor-
málnímu setkání při sklence vína. Vstu-
penky budou v prodeji od 31. 8. 2023 na 
Chvalském zámku a pak na místě hodinu 
před začátkem koncertu. Záštitu nad 
jubilejním ročníkem festivalu převzal 
starosta MČ Praha 20 pan Mgr. Petr 
Měšťan. Doufáme, že letošní festivalo-
vý ročník bude atraktivním a důstojným 
završením desetileté existence našeho 
festivalu.  

Za organizátory: 
Pavel Jansa n

Myslím si, že většina z nás má ráda letní 
měsíce. Svěží rána, kdy jdeme do práce, 
večery, kdy si sedneme na terasu, nali-
jeme si třeba skleničku vína, povídáme 
si s  někým blízkým, otevřeme knihu 
nebo se zaposloucháme do zpěvu ptáků. 
K  létu patří čas odpočinku, dovolených 
a různých radostí, na které během roku 
nemáme čas. 

Začátek prázdnin je spojen se svátky 
Cyrila a Metoděje a Mistra Jana Husa. 

Svatí Cyril a Metoděj byli nejen misioná-
ři, ale také vzdělanci a učitelé. Sestavili 
pro slovanský jazyk našich předků nové 
písmo (hlaholici) a  přeložili do  staro-
slověnštiny evangelia a  další knihy po-
třebné pro konání bohoslužeb. Na  za-
čátku tohoto velkého díla byla žádost 
Rostislava, knížete Velké Moravy, který 
v  roce 862 požádal byzantského císaře 
Michala o vyslání biskupa a učitele, aby 
na Velké Moravě položili základy církve.

Druhý svátek nám připomíná upálení 
římskokatolického kněze Mistra Jana 
Husa. Bylo to v době silného pnutí, kdy 
po významném králi a císaři Karlovi vládl 
jeho syn Václav, který však nedosahoval 
otcových kvalit. Někteří historici říka-
jí, že v Kostnici to celé bylo jedno velké 
nedorozumění. Každopádně to „nedo-
rozumění“ stálo život nejen Mistra Jana 
Husa, ale později i  životy statisíců dal-
ších na  obou stranách barikády. Nikdo 
nebyl vítězem a  nikdo nebyl majitelem 
pravdy, i  když se mnozí domnívali, že 
jejich pravda je zároveň pravdou Páně.

Většina z  nás zná starý latinský citát: 
„Historia magistra vitae est,“ což zna-
mená: „Historie je učitelkou života.“ Mů-
žeme se sami zamyslet, zda a proč jsou 
tyto dvě události našich dějin pro nás 
i dnes důležité a co nás mají naučit.

Jak již jsem psal na  začátku, prázdniny 
jsou vyhrazeny pro odpočinek. Bible také 

mluví o  potřebě odpočinku. Odpočinek 
je Božím darem. Nejen že můžeme, ale 
dokonce máme přijmout od Boha sedmý 
den v  týdnu jako den odpočinutí. Mů-
žeme odpočívat nejen jeden či dva týd-
ny uprostřed léta. Ale každý sedmý den 
v týdnu můžeme slavit slavnost odpoči-
nutí – a to se všemi, kteří sdílejí dar živo-
ta spolu s námi. Naše rodina, naši přátelé, 
naši zaměstnanci, v Desateru se dokonce 
píše i o býku a oslu, o vinici a poli, kterým 
máme dopřát odpočinutí spolu s námi.

Zastavit se, nabrat dech, ohlédnout se 
zpět a  vyhodnotit ztráty a  zisky. Najít 
chvíli na to zhodnotit co bylo, jak a proč 
a  také co dál, aby to dávalo v kontextu 
celého našeho života smysl. Nadechnout 
se, nabrat vzduch, vanutí, které daleko 
přesahuje naši pomíjivou lidskou exis-
tenci. Takové odpočinutí je plné barev 
a vůní věčného života. Je nám na dosah 
jako dar nabízený Bohem během prázd-
nin, ale i každý sedmý den v týdnu.

Petr Procházka n
farář Evangelické církve metodistické

Léto máme rádi

N E Z I S KOV K Y,  C Í R K E V

Londýnské flétnové kvarteto i Flautisti po svém koncertu 23. září 
2022 v sále Chvalského zámku (foto J. Rezek)
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Co tomu předcházelo?

Zejména pětileté úsilí o  zajištění finan-
cování rekonstrukce původního dětského 
domova a  rekonstrukce samotná. Je až 
neuvěřitelné, že to vše proběhlo bez úvě-
rů, hypoték či půjček. Pouze z darů a do-
tací a  díky skromnosti a  obětavosti pra-
covníků naší vlastní stavební firmy.
Koncem roku 1997 jsme se přihlásili 
do výběrových řízení se zdravotními po-
jišťovnami na financování zdravotní péče 
na  25 lůžkách v  odbornosti typu LDN. 
V této odbornosti jsme uspěli u všech po-
jišťoven a mohli jsme plánovat termín za-
hájení provozu.
Koncem května 1998 proběhlo slavnostní 
otevření LRS Chvaly za  přítomnosti zá-
stupců státní a městské správy a  samo-
správy, včetně tehdejšího vedení Horních 
Počernic. V programu byla prohlídka lůž-
kového oddělení s 23 lůžky a všech sou-
visejících provozů – kuchyně, prádelny, 
ambulatoria.
Od  tohoto květnového dne do  8. červ-
na jsme pak uzavřeli všechny pracovní 
smlouvy na pozice lékařů, sester, ošetřo-
vatelek a personálu do pomocných provo-
zů úklidu, prádelny a kuchyně. Na samém 
začátku to bylo 25 zaměstnanců. Stejně 
tak bylo nutné domluvit termíny nástu-
pu našich budoucích pacientů. Zájem 
o  hospitalizaci u  nás byl obrovský, pře-
dem evidovaný, přijímali jsme 5 lidí denně 
a do týdně jsme byli zaplněni.

Co následovalo?

V první řadě euforie z toho, že se ta maši-
na rozjela, má nějaké koleje a jede. Sklízeli 

jsme uznání, vděk a úspěch, práce nás tě-
šila. Zajímala se o nás média – tisk, rozhlas 
i  televize. Ale od  samého počátku bylo 
jisté, že takto malý podnik nemá dlouhou 
životnost. Měli jsme konkrétní plány jak, 

kdy a jakým směrem svoji práci rozšiřovat. 
Ne všechno se dosud podařilo.

Naše vize 

byla taková: pracovat pro seniory a oso-
by zdravotně postižené na poli zdravotně 
sociálním. Propojit tyto dvě oblasti a zjed-
nodušit pacientům/klientům jejich vzá-
jemný přechod.
Od  samého počátku bylo počítáno s  vý-
stavbou nové budovy LRS Chvaly, kde by 
kromě LDN byla zejména oddělení reha-
bilitační, neurologie a hospic. Zrekonstru-
ovaná původní budova byla považová-
na za  provizorní z  důvodu velmi malých 

pokojů a  stísněných podmínek pro práci 
s pacienty. Nakonec ale dostala přednost 
dostavba Domova důchodců Bethesda. 
Námi získané finance byly směřovány tam 
a následující podmínky v církvi a společ-
nosti naše plány zablokovaly.

Co se z naší původní vize dosud 
podařilo?

Pro rozšíření počtu lůžek jsme v roce 2003 
obsadili jedno podlaží dostavěného Do-
mova seniorů Bethesda, kde byla volná 

kapacita. Tím jsme navýšili počet lůžek 
ze současných 23 na celkových 48 lůžek. 
V  souvislosti s  žádostí o  navýšení počtu 
lůžek financovaných zdravotními pojiš-
ťovnami jsme zároveň požádali o  změnu 
registrace z odbornosti LDN na Rehabili-
tační ústav. I v  tomto nám bylo zdravot-
ními pojišťovnami vyhověno. O  rok dříve 
jsme zahájili provoz domácí terénní péče 
typu Home Care a  Pečovatelské služby. 
Naplňujeme tím naši základní a nejjedno-
dušší představu o propojení akutní zdra-
votní péče, přes naši následnou ústavní 
rehabilitační péči, k  domácí ošetřovatel-
ské péči po propuštění domů, až k sociální 
pečovatelské službě. Funguje to. 

25 let v LRS Chvaly
Před 25 lety, dne 8. 6. 1998, jsme v Léčebném a rehabilitačním středisku Chvaly 
přijali prvního pacienta. Jeho jméno zde nikdo z pamětníků nezapomněl. Otoniel 
Falátek, pacient s pořadovým číslem 1, je na prvním řádku Knihy příjmů.

Plán – rok 2025 

Rok 1911 – sirotčinec Rok 1911 
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Příklad: Přijmeme pacienta po  mozko-
vé mrtvici přímo z neurologie z Bulovky 
ve  fázi bezmocnosti, pravostranného 
ochrnutí, ztráty schopnosti mluvit atd. 
Dle jeho zdravotního stavu pokračujeme 
v  jeho léčbě zavedenou medikací a  sle-
dováním jeho stavu při intenzivní reha-
bilitaci. Probouzíme ochrnuté končetiny, 
posilujeme, nacvičujeme otáčení v lůžku, 
posazování, sed, postavování, stoj, prv-
ní krůčky až po chůzi. Současně pomocí 
ergoterapie procvičujeme ruce k manu-
ální schopnosti sebeobsluhy, procviču-
jeme mozek ke schopnosti orientovat se 
a  zvládat sebeobsluhu, pomocí praktic-
kých cvičení k nácviku slovní a písemné 
komunikace zvyšujeme tyto jeho schop-
nosti. Po tříměsíčním pobytu v LRS Chva-
ly tohoto pacienta propouštíme domů 
a  od  následujícího dne za  ním dochází 
naše sestřička z  Domácí péče a  kro-
mě potřebných eventuálních zdravot-
ních ošetřování (např. převaz bércového 
vředu…) s  ním pokračuje v  rehabilitaci 

po  dobu, kdy je to potřeba a  praktický 
lékař tuto péči indikuje. Zároveň také 
začne docházet naše pečovatelka, která 
zajistí tohoto klienta potřebnými a  jím 
požadovanými výkony.
Tento příklad není pravidlem. Je vizí, která 
se občas povede. A právě proto o ni usi-
lujeme.

Střípky z ohlédnutí zpět

Při ohlížení zpět vidíme bohatou historii 
úspěchů i  problémů, vyhraných i  pro-
hraných bitev, takto viděnou z  pohledu 
managementu. Uvnitř jednotlivých pra-
covišť vnímáme po  celou tuto dlouhou 
dobu převažující klid a pohodu. S takovým 

týmem se dobře pracuje. 
I  tímto způsobem jim vy-
síláme velké poděkování 
za jejich práci.
Při tomto ohlédnutí mi ale 
výrazně vyčnívá období 
posledních 3 let. Rok 2020 
s  nastupující pandemií 
covid-19 - naše chvalské 
semknutí se v  boji pro-
ti tomuto společnému 
nepříteli, aktivní hledání 
možností ochránit naše 
zaměstnance, naše pa-
cienty a  pomoci ochraně 
naší společnosti. Zahájili 

jsme provoz očkovacího centra a  očko-
vali jsme jak o  závod. Velmi intenzivně 
nám v tomto úsilí pomáhaly Horní Počer-
nice, řečeno takto globálně. Spolupráce 
s  místní správou a  samosprávou, napříč 
politickým spektrem, byla nádherná. 
Projevy vděčnosti a  podpory od  úřadů, 
škol a  obyvatel Horních Počernic jsou 

nezapomenutelné a  uchováváme si je 
v našich srdcích.
Odezněla pandemie a vypukla válka. Opět 
to pro nás byla výzva. Nejsme zahledě-
ni jen do  sebe a  svých starostí a  rados-
tí. Nacházeli jsme mnohé formy pomoci 
Ukrajině a zejména běžencům. Opět jsme 
prožívali pocit sjednocení v  širším, nejen 

chvalském, smyslu. Je nám ctí působit 
na území Horních Počernic. 

Výhled do budoucna

Naše vize rozšíření počtu lůžek dostá-
vá konkrétní podobu.  Z Domova seniorů 
Bethesda jsme dostali výpověď. Projekt 
na nový pavilon je dokončen a je v připo-
mínkovém řízení. Bude to budova zdra-
votního a  sociálního zařízení LRS Chvaly 
a bude v něm Alzheimer centrum pro 17 
osob s Alzheimerovou chorobou a 40 no-
vých rehabilitačních lůžek. Se stávající, 
původní budovou LRS Chvaly, bude pro-
vozně i technicky propojena.
K tomuto cíli byla zapotřebí řada vážných 
a  těžkých rozhodnutí, která jsme učinili 
a nyní směřujeme k tomu, že koncem to-
hoto roku snad „kopneme do země“. Náš 
cíl je reálný, vize stabilní a nadšení velké.

Dagmar Fialová n
LRS Chvaly

Rok 2022 Rok 2023 – současnost

Rok 2023 – zde bude nový pavilon

Rok 2025 – model z ulice
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Ve Svépravicích vznikla po dokončení vý-
stavby dálnice D11 a přetnutí bývalé ulič-
ky ke koupališti nová cesta, která dosta-
la v  roce 1993 název K Hrázi. Jinak, než 
K Odpočinku, nebylo v roce 1996 možné 
pojmenovat ulici, která opravdu ke hřbi-
tovu v  Horních Počernicích vede. Dříve 
vedla cesta k  tomuto hřbitovu jinudy. 
Místní názvy a směrování do identických 
míst dostaly nově pojmenované ulice 
K  Palečku (pojmenovaná v  roce 2005), 
K Rybárně (podle polohy u zdejší sousta-
vy rybníků a hospodářské stavby ve Své-
pravicích, kde se ryby také zpracovávaly). 
Jiná původní cesta, dnes obslužná komu-
nikace Ke  Starým rybníkům, má stejný 
směr i  cíl – staré svépravické rybníky. 
I ulice Ke Xaverovu má svůj směr a cíl – 
vede ke  statku Xaverov, kde byl po  léta 
provozován chov ušlechtilých koní. Po-
jmenována byla v  roce 1996. V  oblasti 
kolem bývalého zimoviště cirkusů a va-
riété vznikly počátkem třetího tisíciletí 
nové ulice. Jedna z  nich byla pojmeno-
vána v roce 2008 podle slavné cirkusové 
rodiny Kludských. Ve stejném roce 2008 
byla pojmenována i nová ulice v obytném 
souboru na  jihu Svépravic – Kožíškova, 
na památku bývalého starosty Svépravic 
pana Josefa Kožíška. Ulice Lhotská, která 
je známá především pro spojení se sídlišt-
ním celkem stejného jména, byla pojme-
nována v roce 1976 podle vsi Lhota, ležící 
západně od Náchoda. Dříve se jmenovala 
Riegrova, po spojení našich obcí Fričova. 
V roce 2005 vznikla nová ulice Libáňská, 

pojmenovaná podle města Libáň, které 
se nachází jihozápadně od  Jičína. O  tři 
roky později, v  roce 2008, vznikla nová 
ulice Loštická, pojmenovaná podle obce 
Loštice v  okrese Náchod. Místní název 
Mezi Úvozy se objevuje na  historických 
katastrálních mapách již v první polovi-
ně 19. století. Proto také byl tento název 
použit k  pojmenování nové ulice v  roce 

1998. Na Chvalech existuje od roku 1976 
ulice Na  Chvalce podle rybníka Chvalka. 
Její původní název byl Na Čihadle. 
Postupná rekonstrukce a  nové funkce 
prostranství kolem kostela sv. Ludmily 

a  Chvalského zámku byly podnětem pro 
pojmenování celého prostoru podél Ná-
chodské ulice. Nejen proto, aby bylo mož-
né očíslovat jednotlivé stavby v tomto pa-
mátkově chráněném areálu, ale i pro větší 
povědomost o této vzácné lokalitě, podala 
naše městská část podnět k pojmenová-
ní tohoto nově otevřeného prostranství 
„Na  Chvalské tvrzi“. Příslušná procedu-
ra přidělení tohoto názvu na  Magistrátu  
hl. m. Prahy proběhla hladce a v roce 2000 
byly na  nárožích tohoto nového veřej-
ného centra slavnostně instalovány nové 
červené uliční tabule. Ve skutečnosti tato 
instalace spočívala v příjezdu magistrátní 
čety dodávkovým vozem, dva manuální 

pracovníci vztyčili žebřík a  jali se na jed-
notlivá místa přivrtávat novotou zářící ta-
bule. To vše za bedlivého dozoru zdejšího 
starosty a  několika radních, kteří si tuto 
pamětihodnou událost nenechali ujít.

Nová ulice Náměštská vznik-
la v roce 2008 a byla pojme-
nována podle obce Náměšť 
v okrese Náchod. Jistou logi-
ku mělo i  pojmenování nové 
ulice v Čertousích – souběžně 
s dřívější ulicí Na Staré silni-
ci vznikla nová ulice a v roce 
2005 dostala jméno Na Nové 
silnici. Zajímavý je i  původ 
nově pojmenované ulice 
ve  Svépravicích – Na  Pozor-
ce. K přejmenování dřívějšího 
původního názvu Na  Stráži 
došlo v roce 1976 a stejně jako 
v historii byl i tentokrát pou-
žit motiv jakéhosi strážního 
objektu na  kraji této komu-
nikace – domu, který čtver-
covým půdorysem s  rov-
nou střechou obkrouženou 

Putování s Pražským 
uličníkem (5. část)

Chvalská škola, r. 1901–1923

Obecná škola a Obecní úřad ve Chvalech, po roce 1876
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cimbuřím vytvářel zdání strážní funkce. 
O ulici Na Staré silnici již řeč byla – při-
pomeňme si jen, že toto pojmenování má 
své místo v historii Čertous, i když přesný 
letopočet znám není. Stejně tak historic-
kého původu je i ulice Na Svěcence, která 
se tak jmenuje od počátku podle pomíst-
ního názvu této lokality nad počernický-
mi rybníky. Ze Svépravic je i nový název 
místní ulice Nad Návsí. Vznikl v roce 1993 
a její název má původ ve směru k býva-
lé svépravické návsi. Další název ulice – 
Novopacká – si jako chodci nepřečtete. 
Jméno po  východočeském městě ji dali 
správci komunikační sítě pro část vnější-
ho okruhu kolem Prahy, tzv. „O“ a to pro 
část nad ulicí Chlumeckou směrem k D10 
na  Liberec. Pojmenována byla v  roce 
1993. Zato nová ulice Obchodní, pojme-
novaná v  roce 2007, je častěji užívaná 
pro pěší provoz v  lokalitě podél nádraží 
u oční kliniky a restaurace Bowling. Prv-
ní úsek dálnice D10 (dříve R10), tedy pár 
stovek metrů ještě po  území hlavního 
města Prahy, tudíž naší městské části, 
se nazývá podle krajské metropole Olo-
mouce.  Ale uliční tabuli se jménem Olo-
moucká byste také těžko hledali. Nedale-
ko odtud najdete v komerční zóně sever 
krátké spojovací uličky propojující dvě 
souběžné ulice v  této zóně. Ony krátké, 
ale spojovací ulice se jmenují podle čes-
kých obcí Paceřická a Sezemická a spo-
jují obě dlouhé komunikace F. V. Veselé-
ho jižně a Do Čertous severně. Centrální 
ulice třetího sídliště FMV je pojmenována 
od  roku 1978, kdy vznikla, podle obce 
Pavlišov, ležící severně od  Náchoda – 
Pavlišovská. K nově vzniklé obytné zóně 
rodinných domků na jihu Svépravic nále-
ží pojmenování Pod Starákem – ta nová 
čtvrť totiž opravdu leží pod rybníkem 

Starák, kousek od zdejší návsi. Nová ulice 
Podsychrovská vznikla v roce 1988 podle 
polohy od Sychrova, jenž je znám nejvíce 
jako místo původního zájezdního hos-
tince z konce 18. století a později i zdejší 
osady. Ulice Před Dráhou vznikla v  roce 
1996 a své jméno dostala podle odpoví-
dajícímu umístění. Další nová ulice Rade-
chovská dostala svůj název hned podle 
dvou sesterských obcí – Dolní a Horní Ra-
dechové v okrese Náchod. V sídlišti FMV 
III v  jihovýchodní části Horních Počernic 
najdete i ulici Ruprechtickou. Ta dostala 
své jméno při svém vzniku v  roce 1978 
podle vsi Ruprechtice, severozápadně 
od Broumova. O málo dříve, v roce 1981, 
vznikla na  konci Svépravic nová ulice 

Semonická – i  ta získala své pojmeno-
vání podle východočeské obce Semoni-
ce, jihozápadně od Jaroměře. Jiný název 
místní ulice – Skorkovská – je téměř zavá-
dějící. A zavádí naši pozornost především 
k obci Skorkov nedaleko Sojovic, kousek 
za Brandýsem nad Labem. Není tomu ale 
tak, to jméno dostala v roce 1968 podle 
obce Skorkov, ležící o kus dále – na Ha-
vlíčkobrodsku. Další nová ulice na výcho-
dě Horních Počernic – Štverákova, dostala 
své jméno v roce 1993 na památku faráře 
Františka Štveráka, dlouhodobě působí-
cího v  kostele Sv. Ludmily na  Chvalech. 
Pan farář byl statečný člověk, který byl 
za svoji odbojovou činnost v době II. svě-
tové války vězněn v nacistickém koncen-
tračním táboře. A když toto příkoří přežil, 
zavřel ho pro jeho postoje po roce 1948 
i komunistický režim. Nová ulice Tišnov-
ská byla pojmenována po  svém vzniku 
v  roce 2008 podle vsi Tišnov v  okrese 
Náchod. Několik nových ulic, resp. nově 
pojmenovaných, ve správním území Hor-
ních Počernic začíná předložkou „U“. Tak 
ulice U Hvozdu leží poblíž silnice na Dol-
ní Počernice, dříve se jmenovala U Lesa 
a k přejmenování došlo po připojení Hor-
ních Počernic k Praze v roce 1976. Dlouhá 
léta již místní obyvatelé znají ulici U Jeslí. 
Přesný letopočet prvního pojmenování 
této ulice neznáme, ale pravdou zůstává, 
že na jejím konci stávaly jesle. Ulice U Ta-
bulky v  severní části Horních Počernic 
byla pojmenována v roce 1996 podle his-
torického místního názvu polností v této 
lokalitě.

Ivan Liška n
kronikář

Rybník Starák, Svépravice, 20.-30. léta 20.století

Oblíbený koloniál U Čelikovských ve Svépravicích, r. 1937
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Se školáky jsme pokračovali v  přípravě 
na zápis do ZŠ a hned v lednu jsme spo-
lečně navštívili místní knihovnu. První 
kroky do  knihovny byly pro mnohé děti 
opravdu těmi prvními. V únoru jsme si za-
tančili na karnevalové veselici a v březnu 
nás svým vystoupením pobavil klaun Eddi. 
Velikonoce jsme oslavili jak se patří. Rodi-
če nám pomohli vyzdobit zahradu doma 
vyrobenými kraslicemi, za  což jim pat-
ří velký dík. V dubnu jsme si na školkové 
zahradě mohli užít dopoledne s kravičkou 
Amálkou, která nám ukázala, že i kravka 
může skákat přes překážky. Se životem 
sov nás seznámili pracovníci rodinné zá-
chranné stanice Penthea. Sovy i  sovičky 
se prolétly po školce a děti měly možnost 
ověřit si své znalosti v soutěži o obrázky.
11. května jsme popřáli maminkám k je-
jich svátku a  ukázali jsme všem přáte-
lům naší školky, co jsme se naučili. Ce-
lodenní výlet jsme prožili ve Farmaparku 
v Soběhrdech, počasí nám přálo a výlet se 

Život v dračí školce
MŠ U DRÁČKA – Jen co jsme ze zahrady uklidili betlém a vánoční výzdobu, začali 
jsme se chystat na její jarní využití.

vydařil. V polovině května jsme ve spo-
lupráci s  EKO Mumrajem navštívili pana 
včelaře a dozvěděli jsme se vše o životě 
včel. Opravdu sladkou tečkou na  závěr 
programu byla ochutnávka medu.
Den dětí jsme oslavili nejdříve s Klaunem 
Cecilkou, poté nám holčičky z tanečního 
kroužku pod vedením své paní lektorky 
ukázaly nacvičenou sestavičku. Pod bdě-
lým dohledem hasičů jsme zahájili opé-
kání buřtíku a zážitkem pro všechny byla 
prohlídka hasičského auta a možnost vy-
zkoušet si stříkání proudnicí.
Druhý den jsme si uspořádali na zahradě 
šipkovanou, která končila rýžováním dia-
mantů v pískovišti. 
V  našem programu nechybí ani školka 
v přírodě. Letos si jí dráčata užívají na in-
diánské školce v  Krkonoších. A  co nás 
do  konce školního roku ještě čeká? Je 
toho spousta. Trojboj pro předškoláky pod 
záštitou MČ a  pana starosty. Návštěva 
divadla v  přírodě, pasování předškoláků 

a spaní s předškoláky, kterým přijde šerpu 
předat opravdový rytíř v doprovodu prin-
cezny. Na zahradě uvítáme Divadlo Kolo-
běžka, užijeme si spoustu zábavy a naučí-
me děti vše, co se jim bude v životě hodit.
Školka sice v červnu nekončí, ale my vám 
všem již nyní přejeme krásné léto, spous-
tu sluníčka a pohody. 

Kolektiv MŠ n

SRPMŠ – krkolomná zkratka, ale co obnáší?

Již 11 let probíhají pravidelné akce jako je 
podzimní brigáda, bazárek, jarní otevírá-
ní zahrady, loučení s předškoláky a Den 
dětí na  zahradě. Kromě toho přispívá 
klub na vánoční nadílku a drobné dáreč-
ky k  Velikonocům a  ke  Dni dětí. Každá 
třída dostane jednou ročně příspěvek 
na  výlet autobusem, předškoláci dostá-
vají na  rozloučenou knížku na památku. 
Jednou ročně se SRPMŠ sejde, zvolí si 
předsednictvo a přijme nové členy. Díky 

relativně krátké docházce do  MŠ je to 
společenství značně proměnlivé. Někdy 
se sejde silná parta, jindy klub drží jád-
ro deseti nadšenců, kteří spolu se svými 
dětmi a učitelkami otevírají školku i ve-
řejnosti. Tento mezilidský rozměr je nej-
přínosnější zvláště v  pocovidové době, 
kdy se lidé (a zvláště děti) učí znovu se-
tkávat a prožívat společné radosti.
A  proč to píšu? Opravdu mi nepřijde 
běžné, že si na  dětský den udělá při-

bližně deset maminek (i tatínků!) volno 
a  připraví dětem „Cestu kolem světa“ 
na  naší pěkné zahradě! Klobouk dolů, 
protože kdo toho nemá v  současné 
době moc?
Letos se dá mluvit o vzkříšení pravidel-
ných akcí a tak se i vy ostatní nebojte za-
stavit s druhými rodiči a společně vytvo-
řit cokoliv pěkného a  smysluplného pro 
své potomky.
Každé ruky je třeba a žádná minuta strá-
vená spolu s dětmi není nikdy ztracená.
Děkujeme za vše a přejeme hodně elánu 
a  nadšených spolupracovníků v  dalších 
letech!

Kateřina Trutnovská n
učitelka

MŠ CHODOVICKÁ – Před lety se dohodli rodiče s vedením MŠ Chodovická o zalo-
žení sdružení rodičů a přátel, které by mohlo spolu se školkou pořádat akce v její 
prospěch. Členské příspěvky putují bez výjimky přímo a pouze k dětem, zajišťují 
pro ně nadstandardní aktivity a vybavení. A vida, to, co vyrostlo ze zájmu rodičů 
samých, má šanci přežít!
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Úspěch Anetky na GO 
AHEAD WITH ENGLISH!
FZŠ CHODOVICKÁ – V  posledních týd-
nech tohoto školního roku se mladší an-
gličtináři z naší školy zúčastnili prestižní 
soutěže GO AHEAD WITH ENGLISH. Zde 
jsou postřehy naší Anetky z  5. ročníku: 
„Soutěž po  přivítání slavnostně zahájil 
starosta Městské části Praha 13. Všich-
ni soutěžící byli rozděleni do  6 skupin 
a  zadané úkoly plnili na  6 stanovištích. 
Střídaly se úkoly: Kahoot, čtení s porozu-
měním, poslech, hledání slov, kvíz a od-
povědi na  otázky s  možnostmi TRUE or 
FALSE. V polovině jsme si užili dobré ob-
čerstvení od organizátorů a pokračovalo 
se dál.” Po splnění všech úkolů postupo-
valo 11 nejlepších do  finále, do  kterého 
postoupila i naše Anetka, která nakonec 
skončila na  úžasném 3. místě! Děti byly 
ze soutěže nadšené a  už teď se těšíme 
na další ročník!

Věra Růžková n

Květnová výzva 2023 
Tak nám skončila další květnová výzva 
pod hlavičkou @dopracenakole. Nejpr-
ve bych chtěl poděkovat městské radě 
v Horních Počernicích za schválení finanč-
ní podpory na startovné učitelského týmu 
a zároveň pod-
pory bezmoto-
rového pohy-
bu při cestách  
do/ze školy. Le-
tos jsme poprvé 
vyhlásili celo- 
školní soutěž –  
souboj tříd, ve 
kterém žáci 
sbírali pro svůj 
tým každý metr. Jsme rádi, že se některé 
třídy zapojily opravdu velmi aktivně.  Spo-
lečně jsme najezdili a  naběhali skvělých 
3 474 km, pětičlenný tým učitelské Rychlé 
Roty 1 812 km, 6. B 1 123 km a 4. B 183 km. 
Některým se myšlenka ochrany ovzduší 
tolik zalíbila, že budou pokračovat i v dal-
ších měsících. Příští rok se opět zapojíme. 
Doufejme, že v hojnějším počtu. 

 Jan Kittler n

Jarní škola mediálních studií 
GYMNÁZIUM CHODOVICKÁ – V květnu se třída 7. A zúčastnila tzv. Jarní školy 
mediálních studií na Metropolitní univerzitě. Tento program, který univerzita 
každoročně pořádá, má za úkol mediálně vzdělat předposlední ročníky střed-
ních škol, a to hlavně hravou formou.

Červnové výlety
FZŠ CHODOVICKÁ – Červen nebývá zrovna poklidným měsícem, ale o to více si ho 
na naší škole vychutnáváme. Užili jsme si krásné výlety do Národní galerie, Národ-
ního muzea, do pražské zoo, krásnou open air ekologickou výstavu Energie a civili-
zace na pražské Kampě, návštěvu Pražského hradu a okolních zahrad, Imaginárium 
na Chvalském zámku a další. Také nás neminuly dětmi oblíbené projektové dny zamě-
řené na ekologii. Zajímavé téma Bez obalu tentokrát působivě zpracovala Mgr. Kate-
řina Šindelářová s třídou 7. A, která se postarala o pestrý program pro celý první stu-
peň. Další projektový den nás čekal z úplně jiného soudku – ze světa technologie, která 
nám poslední roky mění život doslova před očima. Strávili jsme celý den s micro-bity! 
Od technologií jsme si odjeli odpočinout na ozdravné pobyty na Lipno, kde děti z 5. A 
a 6. A každý den aktivně plavaly, 9. A na sever Čech za aktivní turistikou, 8. A se roz-
jela do Jizerských hor za sportovním vyžitím a 8. C s 9. B na Třeboňsko, kde si uži-
ly koupání, jízdu na koních, řešení detektivního příběhu, a hlavně krásné letní dny 
v nádherné přírodě. Také kultura nezůstala pozadu – zhlédli jsme krásný dokument 
o magickém Senegalu a přišli jsme podpořit některé naše současné i bývalé žáky 
do Přírodního divadla Dády Stoklasy. Zvláště Limonádový Joe se dětem velmi líbil. 
Rádi bychom za naši školu popřáli nejen dětem, ale celým rodinám krásné prázdniny!

Tým učitelů n

Všechno začalo zajímavou přednáš-
kou od  lektorů Metropolitní univerzity 
o tom, jak správně točit reportáž, na co 
si dávat pozor a na co klást důraz, aby 
bylo závěrečné dílo co možná nejlepší. 
Pak už následovalo rozdělení do 4 sku-
pinek, které budou mít následující slun-
né odpoledne na to, natočit nějakou za-
jímavou reportáž z okolí. 
Všichni jsme se tedy rozutekli do všech 
koutů Prahy a  začali pracovat na  na-
šich reportážích. Po  pár hodinách 
měly všechny týmy materiál natočen, 
a mohly se tak opět sejít na půdě MUP. 
Ten den jsme už jen nahráli získané zá-
běry do notebooků a plní dojmů odjeli 
zpět domů. Druhý den ráno jsme všichni 
začali ihned pracovat na editaci a střihu 
našich reportáží. Následně jsme si také 

vyzkoušeli, jaké to je být ve zpravodaj-
ském studiu a číst zprávy pomocí čte-
cího zařízení, případně vést rozhovory 
tzv. naživo. 
Na  závěr jsme se podívali na  naše re-
portáže a krátce je zhodnotili. Celá akce 
byla velice přínosná a užitečná. Zkusili 
jsme si, jaké to je zacházet s opravdo-
vou a profesionální technikou, a to ne-
jen v terénu. Dozvěděli jsme se spoustu 
nových informací a musím uznat, že se 
nám místní pedagogové velmi přátel-
sky věnovali, což na celkovou atmosfé-
ru mělo velmi pozitivní vliv. Jsem rád, 
že jsem se mohl takové akce účastnit 
a  určitě ji doporučuji i  všem ostatním. 
Chtěl bych také poděkovat naší paní 
profesorce Aleně Vavřičkové, která nám 
tuto životní zkušenost umožnila. 

Jan Vokurka n
septima A

Tisková oprava
U článku FZŠ Chodovická v minulém čísle 
bylo chybně uvedeno datum popravy Če-
chů po atentátu. Poprava se konala 24. 10. 
1942, nikoliv 24. 1. 1942.
Za chybu se omlouváme.



Ke konci března se na naši školu vrátila 
tradiční a  oblíbená akce Noc s  Ander-
senem. Žáci devátých tříd převlečeni 
za  pohádkové postavy z  pohádek W. 
Disneyho připravili pro své spolužáky 
z  3. až 5. tříd spoustu stanovišť s  růz-
nými úkoly. Děti překonávaly stezku 
odvahy, hádaly pohádkové postavy, 
hrály divadélko nebo třeba třídily úryv-
ky z  pohádkových příběhů. Po  splnění 
úkolů a  dobré večeři se malí žáčci za-
chumlali do  spacáků ve  svých třídách 
a strávili tak noc ve škole. 

Poslední květnový týden byl ve  zna-
mení tolik očekávaného výletu do  An-
glie. V  neděli odpoledne odjížděl auto-
bus plný žáků 9. tříd, kteří byli natěšeni 
na  spousty zajímavých míst. A  že toho 
viděli! Navštívili Museum Madame Tu-
ssauds, kde si prohlédli voskové figurí-
ny. Ve Winchestru u kulatého stolu krále 
Artuše si mohli vyzkoušet různé kostý-
my, které jim, obzvlášť chlapcům, velmi 
slušely. U Buckinghamského paláce sle-
dovali výměnu stráží, vyfotili se u  Big 
Benu a  projeli se londýnským metrem 

nebo vodním autobusem. Největším zá-
žitkem určitě byla návštěva Studií Har-
ryho Pottera, kde mohli nahlédnout pod 
pokličku trikových scén, vidět nejrůz-
nější kulisy a kostýmy, projít se vlakem 
na  slavném vlakovém nástupišti 9  3/4. 
Zážitků bylo mnoho, ubytování perfekt-
ní, počasí příjemné bez deště, takže celý 
výlet se dá shrnout jako skvělá akce.
V rámci volitelného předmětu EVVO při-
pravili žáci soutěžní odpoledne pro děti 
z naší družiny. Vzhledem k počasí se akce 
uskutečnila na  chodbách velké budovy. 
Děti tak plnily různé úkoly, např.  skládaly 
puzzle, prohazovaly obruče, hrály pexe-
so nebo se trefovaly do správné nádoby. 
Na  konci je čekala sladká odměna. Velcí 
tak odcházeli s pocitem, že dokáží zabavit 
své mladší spolužáky. 

Jana Jeřábková n
učitelka 
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Ohlédnutí za 2. pololetím 
ZŠ RATIBOŘICKÁ – V rámci připomenutí akce Světový den vody proběhl v březnu 
projektový týden pro žáky 2. stupně. Šesté třídy vyslechly přednášku o vodních 
zdrojích, sedmáci navštívili Muzeum pražského vodárenství v Podolí a žáci 8. tříd se 
zúčastnili prohlídky čističky odpadních vod v Čertousích. 
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Naši výměnní studenti si pro nás při-
pravili opravdu nabitý program, díky 
kterému jsme mohli poznat nejen ně-
meckou kulturu, ale také něco málo 
z  pamětihodností města. Nechyběly 

samozřejmě ani různé zábavné pro-
gramy, abychom si tam těch sedm dní 
opravdu užili. Po boku naší hostitelské 
rodiny jsme si pak mohli trochu oprá-
šit naše znalosti cizího jazyka nebo 

vyrazit na  rodinné výlety po  okolí.
Ač se zdá těch sedm dní jako dlouhá 
doba, opak je pravdou. Uteklo to straš-
ně rychle a my jsme se po týdnu, se sl-
zami v  očích, loučili s  našimi partnery 
a plánovali, kdy se zase uvidíme. 

Jan Vokurka n
septima A

Německý výměnný pobyt
GYMNÁZIUM CHODOVICKÁ – Na začátku května proběhla na našem gymnáziu opět 
výměna s německými studenty partnerského gymnázia v bavorském Schweinfur-
tu. Po jejich podzimní návštěvě Prahy jsme se tentokrát my podívali do Německa. 

Tématem tohoto diskuzního pořadu byly 
otázky týkající se problémů s národy, co 

je to vlastně vlastenectví, jaké jsou jeho 
formy a jaká jeho úskalí. Díky tomu jsme 

měli možnost vidět ten večer naživo 
hned šestici hostů, jimiž byli: bývalá di-
plomatka a  herečka – Magda Vašáryo-
vá; bývalý velvyslanec a nynější ředitel 
knihovny Václava Havla – Michael Žan-
tovský; politoložka a turkoložka – Lucie 
Tungul; historik a  ukrajinista – David 
Svoboda; politoložka - Petra Mlejnková 
a historik a současný ředitel Národního 
muzea – Michal Lukeš. 
Jelikož se jednalo o  interaktivní pořad, 
mělo několik studentů možnost položit 
zmíněným hostům otázky. 
Celý pořad skončil krátce po 22. hodině 
a my ještě měli možnost se chvilku po-
bavit s  přítomnými hosty tzv. ,,face to 
face”. Nechyběla samozřejmě ani spo-
lečná fotka s moderátorem celého pořa-
du – Václavem Moravcem.
Jako pravidelného diváka pořadů Vác-
lava Moravce mě tato návštěva velice 
zaujala. Myslím, že bylo pěkné a užiteč-
né vidět, jak se celý díl natáčí a vytváří, 
a  podívat se i  tak trochu „za kameru”. 
Neméně přínosné bylo i  to, že se celá 
tato akce natáčela v  krásných prosto-
rách Národního muzea v Praze.
 

Jan Vokurka n
septima A

Fokus Václava Moravce
GYMNÁZIUM CHODOVICKÁ – Naše gymnázium dostalo nabídku účastnit se v úterý 
16. května živého natáčení pořadu Fokus Václava Moravce v Panteonu Národního 
muzea. Této jedinečné příležitosti využilo hned několik studentů napříč ročníky, jež 
doprovodili i někteří profesoři. 
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Jazykově poznávací zájezd do Skotska

Skotská hranice nás přivítala zvlněnou, 
sytě zelenou krajinou, větrným poča-
sím, bečením všudypřítomných oveček 
a v neposlední řadě také dudáckou mu-
zikou. V  následujících dnech jsme měli 
velmi pestrý program. Prohlédli jsme si 
Edinburgh, město z  kamene, kde jsme 
viděli například skotské korunovační 
klenoty a slavný kámen osudu. Vypravili 

jsme se na skotskou vrchovinu, která nám 
svou úchvatností vyrazila dech. Někteří 
z  nás také zkoušeli u  jezera Loch Ness 
přilákat bájnou příšeru a  báli jsme se, 
zda na ni jindy nenarazíme při projížďce 
loďkou. Jiní si nejvíce užívali architekturu 
či známé muzeum Dynamic Earth. Veče-
ry jsme trávili u  místních hostitelských 
rodin a  trénovali jsme naše konverzač-

ní dovednosti. Měli jsme také možnost 
ochutnat zdejší pokrmy. Čas plynul velmi 
rychle a než jsme se rozloučili s ostrovy, 
prošli jsme se po  písečných plážích os-
trova Holy Island. Nasbírali jsme mušličky 
a hleděli na koupající se lachtany.
Během zpáteční cesty jsme navštívili ho-
landský skanzen Zaanse Schans a kocha-
li se větrnými mlýny, výrobnou dřeváků 
i tradičních sýrů. 
Výlet jsme si moc užili a těšíme se z toho, 
že jsme měli možnost poznávat zemi, kul-
turu i  jazyk tím nejpřirozenějším způso-
bem, tedy vlastními prožitky.

Michaela Havlová n

ZŠ STOLIŇSKÁ – Ve dnech od 20. do 28. května jsme s žáky 7.–9. ročníků vyrazili na 
jazykově poznávací zájezd do krásného Skotska. Při cestě z Prahy jsme se zastavili 
v hlavním městě Holandska. Nadšeně jsme procházeli malebnými uličkami a obdi-
vovali četná zákoutí Amsterodamu. Později jsme se ubytovali v kajutách trajektu, 
který nás bezpečně převezl až do Velké Británie. 

Poslední májový den 
převzali svá maturitní 
vysvědčení na  nádvoří 
Chvalského zámku ti ab-
solventi SOŠ pro admini-
strativu EU, kteří všechny 
tyto překážky úspěšně 
zdolali. Bylo jich ze všech 
pěti oborů celkem 207, 
přičemž víc než polovina 
jich odmaturovala s  vy-
znamenáním.
Zvláštní ocenění převzala z  rukou ředi-
tele školy PhDr. Romana Lišky, Ph.D. Pa-
tricia Anna Markusová, která se po celé 
čtyři roky aktivně podílela na  prezen-
tačních akcích školy a plnila zároveň roli 
vedoucí studentského PR týmu. Loučení 
s absolventy sice zvlášť pro třídní učitele 
nebylo jednoduché, ale všichni jsme na-
plněni nadějí, že jsme je dobře připravili 
na  další cesty a  že si splní všechny své 
sny. Hodně štěstí!

...a návrat z praxí

Krátce po  ukončení maturitních 
zkoušek se zpět do  školy vrátili 
studenti druhých a třetích ročníků, 
kteří absolvovali své dvoutýdenní, 
respektive měsíční povinné praxe. 
Většina z nich si našla podle svých 
oborů místa v české státní správě, 
u  soudů, v  advokátních kancelá-
řích, na  zastupitelských úřadech, 
v  bankách, médiích, v  personál-

ních či reklamních agenturách.
Třeťáci, kteří uspěli v  podzimním výbě-
rovém řízení, se díky programu Eras-
mus+ vydali na  zahraniční stáže. Cel-
kem vycestovalo 31 studentů do Francie, 
na Maltu, do Německa a do Španělska. Tři 
studentky absolvovaly dokonce třímě-
síční stáže a  společně se svou asistent-
kou vycestovala na  čtrnáctidenní praxi 
na Maltu i Lucie Bejlovcová. Díky podpo-
ře organizace Tandem Plzeň jsme mohli 

realizovat i dalších sedm stáží v němec-
kém Rotenburgu.
Všichni získali mnoho cenných pracov-
ních zkušeností a mohli si ověřit své te-
oretické znalosti nabyté během výuky 
přímo v  praxi. Pro absolventy zahranič-
ních stáží je významný i  přínos v  osob-
nostní rovině, tedy posílené sebevědomí 
plynoucí ze schopnosti zvládnout sa-
mostatně život v  zahraničí se vším, co 
k tomu patří.

Petra Bergmannová n
učitelka 

Loučení s absolventy
SOŠ – Maturitní maraton není pro studenty, jejich učitele, ale ani pro rodiče jed-
noduchou záležitostí. Pro dosažení cíle je totiž nutné překonat překážky v podobě 
praktických zkoušek, písemných prací, didaktických testů a samozřejmě ústních 
zkoušek, jak těch ze společné části pro všechny maturanty, tak těch profilových. 
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Starší žáci se poprvé účastní poháru 
družstev starších žáků a  rozhodně se 
tam se svými výkony neztrácejí. Žáci se 
prosazují i  v  disciplínách, které běžně 
nemají možnost v  Počernicích trénovat, 
jako např. 1 500 m př. nebo hod oštěpem. 
Protože jsme v Počernicích bez možnosti 
trénovat i disciplíny jako skok o tyči, hod 
diskem nebo hod kladivem, tyto nemůže-
me z bezpečnostních důvodů obsazovat.
Bohužel výsledky posledního kola a  ná-
sledné nasazení družstva do  semifiná-
lových či finálových zářijových kol jak 
u mladších žáků, tak i starších žáků bu-
dou známy až po  uzávěrce tohoto čísla 
Zpravodaje. 
Několik našich mladších i  starších žáků  
(L. Haider, J. Hrdina, T. Prouza, V. Holeček, 
D. Švec) se poprvé svými výkony ze závo-
dů družstev nominovalo také na  Přebo-
ry Prahy, které se uskutečnily v  průběhu 
června a kde jsou přísné kvalifikační limity.  
V. Holeček se umístil na výborném 3. místě 
v běhu na 300 m mezi mladšími žáky z celé 
Prahy. 
Začátkem června si všechny děti moh-
ly poměřit své schopnosti s  vrstevníky 
z  dalších tréninkových skupin na  oddí-
lových závodech. Jednalo se o  víceboj 
ve sprintu, hodu, skoku do dálky a běhu 
na střední trati. Všichni podali skvělé vý-
kony na  hranici svých možností, i  když 
někteří již ke  konci bojovali s  únavou. 
Rádi bychom touto cestou poděkovali 

Letošní sezónu jsme zahájili již v březnu, kdy se uskutečnilo první kolo přespolního 
běhu – Městského přeboru družstev v kategorii mladšího žactva. V květnu a v červ-
nu pak následovaly 3 kola závodů na dráze, a to v Hostivaři, na Strahově a na Mazur-
ské. Zejména pro mladší děti to byla první možnost vyzkoušet si atmosféru velkých 
závodů a možnost zazávodit si v disciplínách, které neměly příliš natrénované. Pro 
mnohé z nich bylo překvapením, že ve velké konkurenci svými výkony bodově při-
spěly oddílu k průběžnému krásnému 7. místu po 3 kolech. 

Atletické jaro a léto

všem rodičům, kteří nám pomohli závody 
úspěšně zorganizovat – jak těm, kteří se 
podíleli svojí pomocí přímo na  průběhu 

závodů, tak rodičům, kteří darovali od-
měny pro děti.
Dne 10. 5. jsme ke Dni rodin již tradičně 
uspořádali Rodinný běh se startem a cí-
lem u  rybníka Eliška. V  jeho okolí byly 
vyznačeny trasy o  délce cca 1 a  3 km. 
Běhu se zúčastnilo dohromady 70 týmů 
– od jednočlenných až po čtyřčlenné, ně-
kteří si tratě zaběhli opakovaně ve snaze 
zlepšit si svůj čas, i přes naše motto „Není 
důležité vyhrát, ale zúčastnit se a užít si 
to!“. Počasí nám přálo a  za  vedení obce 
se na odměňování nejmenších běžců zú-
častnil radní pro sport J. Kočí. 

Český atletický svaz letos po  roce opět 
připravil soutěž určenou pro přípravky 
v rámci projektu Atletika pro děti zábav-
ně a  hravě. Do  této soutěže se během 
května zapojilo 190 soutěžních skupin ze 
101 atletických oddílů. Úkoly plnilo cel-
kem 2  880 nadšených dětí – mezi nimi 
i  děti z  naší čtvrteční přípravky. A  roz-
hodně se neztratily. Do Horních Počernic 
putuje speciální cena za  kreativní pře-
kážkovou dráhu – atletická sada pěno-
vých oštěpů Jipast.
Dětem i jejich rodičům přejeme příjemné 
prožití léta i prázdnin a s dětmi se těší-
me na viděnou opět v září, nebo v srpnu 

na soustředění či příměstském táboře.
Dotazy k  možnosti přijetí nových čle-
nů od  září 2023 zasílejte na  e-mail:  
atletikahp@email.cz. 
Pokud máte zkušenosti s atletikou a máte 
kladný vztah k dětem, rádi vás přivítáme 
mezi trenéry – bližší informace u J. Pe-
tráňové. Více informací najdete na strán-
kách: www.atletikahp.cz, na FB Atletická 
přípravka Horní Počernice a na Instagra-
mu atletika_horni_pocernice.

Klára Hlaváčková n
za trenérky
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TJ Sokol Kampa pořádala v neděli 28. 5. 
Přebor hl. města Prahy ve všech výkon-
nostních kategoriích žen ve sportovní 
gymnastice. 
L. Bohatová a N. Bišická předvedly vý-
borné výkony a získaly titul přebornice 
hl. m. Prahy a postoupily na MČR.
Výborně si vedla i A. Velebilová, která ob-
sadila ve své kategorii 2. místo a M. Ma-
toušová, která byla pátá, přestože závo-
dila s děvčaty až o dva roky staršími, obě 
děvčata si zajistila přímý postup na MČR. 

Přebor Prahy a MČR v Ostravě 
Do Ostravy postoupily ještě J. Ohanková, 
J. Zahradníčková a J. Rybovičová.

Stříbro z mistrovství České republiky

Do Ostravy, kde se mistrovství konalo  
9.–11. 6., postoupilo celkem 7 našich svě-
řenkyň v jednotlivých kategoriích. V ka-
ždé kategorii závodilo od 30 do 50 gym-
nastek. 
Úžasného úspěchu dosáhla Adélka Vele-
bilová, svěřenkyně trenérek Dity a Jany 

Zahradníčkových, která vybojovala stří-
brnou medaili. Ostatní děvčata sice me-
daile nepřivezla, ale přesto se v republice 
neztratila a dobře nás reprezentovala, 
děkujeme jim i trenérům.

Lenka Barešová n
předsedkyně oddílu

V sobotu 10. 6. z Chvalského zámku od-
startoval dnes již legendární vytrvalostní 
veteránský závod 300 mil Zemí českou, 
nad jehož uspořádáním převzaly i  letos 

záštitu Horní Počernice. Padesát veterá-
nů a jejich posádky čekala trať o délce 563 
kilometrů. Vedla také Jihočeským krajem 
a  malebnými šumavskými silnicemi. Při 

Horní Počernice hostily start 
nejnáročnějšího veteránského 
závodu v Čechách

rozpravě popřál všem účastníkům šťast-
nou cestu výkonný ředitel ÚAMK pan 
Jaroslav Růžička. O čestnou roli startérů 
se podělili starostové Běchovic a Újezda 
nad Lesy, pánové Ondřej Martan a Milan 
Samec.

Viktor Kazda n
organizátor



Na začátku června proběhl amatérský turnaj základních škol 
v  kopané. Turnaj organizovala městská část společně s  SC 
Xaverov. Zápasy se odehrály ve dvou dnech a byly rozdělené 
do třech kategorií, 4. a 5. třídy, 6. a 7. třídy, 8. a 9. třídy. 
V kategorii 4. a 5. třídy si prvenství odnesli žáci ze Základní 
školy Spojenců. Druhý stupeň jednoznačně ovládla Základní 

škola Ratibořická a to jak 6. a 7. třídy tak i 8. a 9. třídy, kde se 
klukům podařilo vybojovat zlaté medaile. 
Atmosféra na  hřišti i  mimo něj byla skvělá a  my se těšíme 
na příští rok.

Veronika Jáně n
referentka sportu

Fotbalový turnaj  
počernických základních škol

Starší dorost ve finále  
Teskahor Poháru Prahy
Ve středu 17. května odehráli naši dorostenci finálové utkání.
Xaverov– FAAZ 1:5 (1:1)
„První poločas se nevyvíjel vůbec špatně, kluci hráli velmi dob-
ře a i přesto, že poločasový výsledek byl nerozhodný, kvalita 
hry byla na naší straně. Druhá půle nám bohužel nevyšla podle 
našich představ, rozhodila nás branka soupeře, na kterou jsme 
nedokázali správným způsobem zareagovat a soupeř si pak 
výhru už pohlídal,” okomentoval průběh finálového utkání 
trenér Michal Kaucký.
Klukům i tak gratulujeme ke druhému místu, což je opravdu 
velký úspěch a věříme, že získali zajímavé zkušenosti.

David Lukeš n
šéftrenér mládeže 

Xaverovští Šikulové –  
finále Ministar
Šikulové ročníku 2016 úspěšně reprezentovali náš v  klub 
v  sérii turnajů pod názvem Ministar. Dva turnaje se konaly 
i na našem hřišti na Xaverově a organizačně i sportovně do-
padly na jedničku. Za to je třeba všem, kteří se na akci podí-
leli, ještě jednou moc poděkovat. Kluci se zúčastnili finálové-
ho turnaje a v celkovém účtování vybojovali krásné 4. místo. 
Děkujeme klukům, trenérům i rodičům za krásnou reprezen-
taci klubu.
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Oba naše týmy si v základních skupinách zajistily postup. V dal-
ší části hracího systému už nám bohužel nebylo přáno. Našim 
výkonům chybělo hlavně brankové vyjádření, soupeři byli ma-
ximálně produktivní. Nakonec z toho bylo konečné 5. místo pro 
kategorii U15 a 8. místo pro kategorii U17. Oba týmy si zaslouží 
pochvalu za herní projev a odvahu hrát proti silným soupeřům 
aktivním kombinačním způsobem. Chybělo nám trocha sportov-
ního štěstí a mohlo to i zacinkat medailemi. Ale i tak kluci zaslou-
ží pochvalu za reprezentaci klubu a městské části Horní Počerni-
ce. Dokonce jsme byli oceněni cenou Fair-play. 

David Lukeš n

Náš klub reprezentovala kategorie U17 a U15. Mezinárodní 
turnaj s dlouhou tradicí se pořádá v údolí Montafonu. Turnaj je 
organizován pro kategorie U11 až U17. Po loňském 2. a 4. místě 
v kategorii U15 jsme byli plni očekávání.

Xaverov  
se zúčastnil  
turnaje v Rakousku 
Montafon  
Alpine Trophy
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Je známou skutečností, že v TJ Sokol 
podporujeme seniorské sportovní aktivi-
ty. Vedle pravidelné hry seniorů v tenise 
i stolním tenise, volejbale a cvičení star-
ších žen, nabízíme seniorům, ale i mlad-
ším zájemcům kolovýlety do krásné pří-
rody v okolí Prahy, údolím českých řek či 
trasy kolem českých hradů a zámků. Le-
tošní chladnější a vlhčí počasí nám něko-
lik kolovýletů znemožnilo. I tak máme za 
sebou čtyři výlety kolem Prahy – tradiční 

trasu Prokopským údolím, podél Beroun-
ky do Černošic a na Zbraslav a zpátky 
podél Vltavy. Dále jsme měli krásný (ně-
kolikrát odložený) výlet do Turnova a dál 
podle Jizery, na Malou Skálu a nahoru 
na Frýdštejn a kolem Rohozce zpátky do 
Turnova, další výlety kolem Říčanského 
potoka a na sever do Čakoviček. Celková 
trasa není letos zatím strhující, ale to se 
může spravit. Ještě do prázdnin hodláme 
podniknout další dva výlety - podél Labe 

Pojeďte s námi na kolovýlet! do Libic a z Kutné Hory údolím Vrchlice 
k Malešovu a na Sion. Dnešní výzva pa-
tří všem, kteří by se do našeho peloto-
nu chtěli připojit. Jezdíme svižně, ale 
pro všechny věkové kategorie dostupně, 
bereme i „elektrikáře“. Sledujte náš pro-
gram a přihlaste se, jste vítáni! Na našem 
seznamu je už dnes před deset horno-
počernických seniorů, další jsou z jiných 
částí Prahy. 
Sledujte tedy e-mail: iliska.fox@email.cz 
nebo volejte na mobil: 602 236 259. Těší-
me se na vás! 

Cyklokroužek TJ Sokol HP n

Slavnostní otevření 
parkouru 
Ve čtvrtek 8. 6. proběhlo slavnostní otevření parkourového 
hřiště, které naleznete v ulici Ohnišťanská. Poděkování patří 
parkouristům z klubu Parkour Praha GPFC, kteří návštěvníkům 
předvedli parádní triky. Věříme, že hřiště se stane oblíbeným 
místním sportovištěm.

Veronika Jáně n
referentka sportu



Pumptrack

Slavnostní otevření pumptracku  
V květnu proběhlo očekávané otevření velkého pumptracku. Součástí programu byly závody 
ve dvou kategoriích, 6–10 let a 11–16 let. Mladší závodníci jezdili na menším okruhu, starší 
vyzkoušeli nový velký pumptrack. Pozvání přijal profi biker Teodor Kováč, který patří mezi 
špičku českých jezdců a primárně se zaměřuje na disciplíny MTB freestyle a freeride. Předve-
dl na trati svoje umění a jako vrchol vyšvihl backflip. Odpoledne se velmi vydařilo. Děkujeme 
všem závodníkům a fanouškům, kteří vytvořili atmosféru. Dále děkujeme za skvělou organi-
zaci LOCAL TRAIL, místnímu Bikeranch, CSG TRI Team a firmě Košík, která zajistila občerst-
vení pro všechny jezdce.

Veronika Jáně n
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Chvalský zámek

29. 5. – 3. 9.
Nekázanka 23

24. 6. – 5. 11.
Rychlé šípy a tajemství Stínadel

24. 6. – 5. 11.
Hra Záhada hlavolamu

10. 7. – 10. 9.
Venkovní Hra ve chvalském podskalí 

19. 7. od 19.00 hod.
Dvořákův festival – koncert – Česká 
ROCKharmonie na zámeckém nádvoří
 
30. 7.
Letní Počernický Street Food Festival  
na Chvalské tvrzi

26. 8. od 17.00 hod.
Zámecká noc 2023 

Chvalská stodola

22. 7. od 18.00 hod. 
Narozeninový koncert Radima Schwaba

Divadlo

14. 7. od 18.00 hod.
Autorské divadlo (příměstský tábor)

28. 7. od 18.00 hod.
Dokumentární divadlo (příměstský 
tábor)

1. 8. od 19.30 hod.    
Můžem i s mužem

3. 8. od 19.30 hod.   
Nikdy neříkej nikdy

8. 8. od 19.30 hod.   
To ty nosíš smůlu, lásko

10. 8. od 19.30 hod. 
Mission:  
Impossible odplata 
- první část

15. 8. od 19.30 hod.
Nikdy neříkej nikdy

17. 8. od 19.30 hod. 
Strašidelný dům

22. 8. od 19.30 hod.
Grand Turismo

24.8. od 19.30 hod.
Můžem i s mužem

25. 8. od 18.00 hod.
Impro divadlo (příměstský tábor)

29. 8. od 19.30 hod.
Vocasy na tripu

31. 8. od 19.30 hod.
Nikdy neříkej nikdy

n

Městská část Horní Počernice, p. Jaroslav Stára a obec 
Zeleneč společně připravují Mariánskou pouť, při které 
bude vysvěcena zvonička na čertouské návsi s novou 
sochou Panny Marie od známého sochaře Petra Váni,  
mj. autora obnoveného Mariánského sloupu na Staro-
městském náměstí, s novým zvonem od znamenitého 
zvonaře Petra Manouška ze Zbraslavi. 

Akce se bude konat v sobotu 12. srpna od 10 do 18 hod.

Na Chvalské tvrzi
30. 7. 2023 od 10:00 - 19:00 h

STREET

FOOD
FESTIVAL

VSTUP
ZDARMA

  Letní
Počernı

cký

Mariánská pouť



Koupím byt v Horních Počernicích. 
Tel: 604 617 788

 
Vyklízení a odvoz nepotřebných věcí.  
Vyklidíme vše od zahrady po půdu. Cena dle dohody.  
www.vyklidime-uklidime.cz 
Tel: 776 587 139

 
LASEROVÉ OŠETŘENÍ AKNÉ, BROW BAR, LASH LIFTING, 
MEZZOTERAPIE, TRVALÉ ODSTRANĚNÍ ŽILEK, HEMANGIOMŮ 
A CHLOUPKŮ. Tel: 777 838 852. www.petrakosmetika.cz

 
Voda,topení,kanalizace, zednické práce, malování, kompletní 
rekonstrukce. Tel: 775 080 907

 
OPRAVA ŽALUZIÍ - VÝMĚNA VODICÍCH LANEK - NOVÉ ŽALUZIE - 
SEŘÍZENÍ PLASTOVÝCH OKEN A DVEŘÍ - SÍTĚ PROTI HMYZU  
Tel: 733 720 950 pavel.janci@email.cz

Instalatér, topenář, svářeč                                                     
Odborně, spolehlivě, rychle. Voda, plyn, topení. 
M. Trnka, tel: 775 961 432 

 
!Odvoz starého nábytku na skládku! 
Naložíme a odvezeme cokoliv. Vyklízení bytů, sklepů, atd. 
Stěhování. Rozumná cena. Tel: 773 484 056

Odhady, posudky pozemků, domů a bytů provede znalec 
Ing. F. Smetana.  
TEL. 602 970 835, 281 924 588 nebo fr.smetana@volny.cz.

 
Kominictví Němec 
opravy, čištění, revize. Tel. 775 132 921

 
Mytí oken, čistění koberců a čalouněných sedaček. 
604 609 641

 
KNIHY A KNIŽNÍ POZŮSTALOSTI KOUPÍM 
tel: 286 891 400

 
PEDIKÚRA DO DOMU  
606 157 392

 
ZEDNICTVÍ-MALÍŘSTVÍ  Rekonstrukce bytu, domu, neby-
tových prostoru. Veškeré zednické, obkladačské, malířské, 
podlahářské a bourací práce. Odvoz suti zajištěn. 
email: standa1244@seznam.cz. Mobil 777 670 326

 
Přijmeme operátora PCO (pult centrální ochrany) do malého 
kolektivu v Praze 9, vhodné i pro OZP. Kontakt pí. Trmalová 
Tel: 603 142 940 v době 8h – 16h

 
MŠ SPOJENCŮ 2170 PŘIJME NA HPP KUCHAŘKU.  
NÁSTUP 1. 9. 2023. INFO: 776 201 128

HORNOPOČERNICKÝ ZPRAVODAJ | MČ Praha 20, ročník 71, duben 2023 | vychází měsíčně, kromě letních prázdnin | Periodický tisk územ-
ního samosprávného celku | Náklad 6 400 ks | VYDAVATEL: MČ Praha 20, REGISTRACE povolena Magistrátem hl. m. Prahy pod číslem  
MK ČR E 12559 | SÍDLO VYDAVATELE: MČ Praha 20, Jívanská 647, 193 21 Praha 9 – Horní Počernice, IČO: 00240192 | GRAFICKÁ ÚPRAVA  
a DTP: Vladimír Spívala | Není-li uvedeno jinak, fotografie pořídila redakce | REDAKČNÍ RADA: předsedkyně Zuzana Hubálková; Mgr. Alž-
běta Cibochová, Marcela Kousalíková, Bc. Ivan Liška, Mgr. Iva Rosová, Bc. Jana Víchová | PŘÍJEM INZERCE: po, st: 7.30 – 18.00 hod., út, čt: 
7.30 – 15.00 hod., pá: 7.30 – 14.00 hod. | Telefon: 271 071 611, e-mail: inzerce@pocernice.cz | Články odeslané po uzávěrce nebudou přijaty 

do tištěného Zpravodaje | Za obsahovou a stylistickou správnost příspěvků ručí autor | Příspěvky nemusí odrážet názor redakce | Autorská práva 
vyhrazena | Přetisk pouze se souhlasem vydavatele | Redakce si vyhrazuje právo příspěvky krátit | Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí 
| Neoznačené fotografie: archiv | NEPRODEJNÉ | REDAKCE: Lenka Bartáková, tel.: 774 422 374, e-mail: redakce@pocernice.cz, www.pocernice.cz |  
TISK: Integraf, s. r. o. | REKLAMACE DISTRIBUCE HPZ: 271 071 690, tel. číslo na ÚMČ Praha 20: 271 071 611 (711) | Další číslo vyjde 1. 9. 2023.

Uzávěrka pro Hornopočernický zpravodaj je vždy k 10. dni měsíce do 12.00 hodin. 
Dbejte prosím na kvalitu zasílaných fotografií, minimální velikost pro uveřejnění je 500 kB.

R E A L I Z U J E M E
- zednické práce, fasády

- obkladačské práce
- pokládání zámkové dlažby

- instalatérské a topenářské práce
- montáž sádrokartonů

- kompletní montáž a rekonstrukce
  kuchyní a bytových jader 

Reference v Čelákovicích k vidění
GEMOS CZ, spol. s r.o. 

Informace: 603 494 203
info@gemos.cz
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Nadnárodní obchodně-technická společnost 
Tech Con Czech Republic, s.r.o. hledá do svého týmu nového kolegu  

na pozici „Skladník“.

Nabízíme:
l Jednosměnný provoz (7:30–16:00)
l Práci v čistém prostředí
l	 Odpovídající finanční ohodnocení
l Práci v malém kolektivu
l Zázemí prosperující nadnárodní společnosti působící 

v perspektivním oboru průmyslové automatizace

Požadujeme:
l Trestní bezúhonnost
l Pozitivní přístup k práci
l Fyzickou zdatnost

Tech Con Czech Republic, s.r.o.
Ve Žlíbku 1800 (areál BigBox), 193 00 Praha 9 – Horní Počernice

Kontakt: Petr Krajíček – 602 429 648
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Příznivé doplatky
a ceny pro všechny!

Lipí 2556/3, 193 00, Horní Počernice
info@lekarnalipi.cz Více informací na:

www.ocniklinikahp.cz
725 537 096

Vichy
opalovací krémy

Additiva Vitamin C Zitrone obsahuje 
kyselinu askorbovou (vitamin C), která 
je nutným doplňkem výživy. Zvyšuje 
odolnost proti infekcím. Přípravek 
neobsahuje cukr, proto je vhodný i pro 
diabetiky.

Sleva 150Kč

Sleva 150Kč

La Roche
Anthelios

Sleva 150 Kč na jakýkoliv opalovací 
přípravek od Vichy. Nevztahuje se na 
Vichy Capital Soleil tyčinku na citlivé 
partie.

89 Kč

ADDITIVA 
vitamín C

Ultimátní ochrana s filtrem proti ultradlou-
hovlnnému záření. Nyní také pro mastnou 
pleť. 
Sleva 150 Kč na všechny Anthelios produkty.

Lékárna

Dovoz léků domů v nejbližším okolí

OTEVÍRACÍ DOBA

Pondělí:

Úterý:

Středa:

Čtvrtek:

Pátek:

08:00 - 17:00

08:00 - 16:00

08:00 - 17:00

08:00 - 16:00

08:00 - 15:00

ˇ ˇ

A
vitamín C

                       SLEVA NA
SAMOZABARVOVACÍ SKLA
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oční optika
Horní Počernice

40%

Lipí 2556/3, 193 00 Praha 9+ 420 281 865 665

*Sleva platí při kompletní zakázce na všech pobočkách OOHP.

www.oohp.cz

Prodej jízdních kolNáchodská 490/148
Praha 9, 193 00
tel.: 233 320 960, 602 800 920
email: mbkolo@mbkolo.cz

www.mbkolo.cz

OTEVÍRACÍ DOBA
po–st 9–18
čt	 9–19
pá 9–18
so 9–12
ne	 zavřeno

Servis jízdních kol
Náchodská 490/148
Praha 9, 193 00
Tel.: 233 320 960
        602 800 920
Email: mbkolo@mbkolo.cz

OTEVÍRACÍ DOBA
po–st 9–18
čt	 9–19
pá 9–18
so 9–12
ne	 zavřeno

w w w . m b k o l o . c z

!!!! Hledáme novou asistentku !!!!

Společnost Gradus s.r.o.  
se sídlem v Horních Počernicích

hledá posilu do týmu a to

Asistentku ředitele
Nabízíme zázemí rodinné firmy  

v blízkosti Vašeho bydliště,
zajímavou a různorodou práci,

přátelské prostředí,
odpovídající finanční ohodnocení  

a velmi pestrý
benefitní program!!

Pro více informací volejte na tel. 728 514 945
a nebo pište na marketing@gradus-sro.cz




